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1982’Yİ GERİDE BIRAKIRKEN
Değerli okurlarımız,

TÜRK-İŞ, kuruluşundan bugüne kadar, hür ve 
demokratik sendikacılık hareketinin gelişmesi, 
çağdaş anlamda işçi hak ve hürriyetlerinin yasa
larla belirlenmesi, toplu sözleşme ve grev hakkı
nın yerleşmesi, bu hakların tam bir sendikal bi
linç içinde değerlendirilmesi yolunda büyük mü
cadele vermiş bir kuruluştur.

Kuşkusuz, 1952 yılındaki kuruluşundan buya
na zaman zaman işçi hak ve hürriyetlerinin sh 
nırlandırılmak istendiği, sendikal hareketin kısıt
lanmasına neden olacak yasal düzenlemeler ya
pılma tehlikesiyle karşı karşıya kalındığı olmuştur.

Bütün bu engeller, TÜRK-İŞ'in karakterini 
oluşturan mücadele anlayışı i!e atlatılmış, 1980 
yılının 12 Eylül'üne kadar sosyal yapıdaki çalkan
tılar, siyasal yapıdaki rahatsızlıklar va bilinen iç 
savaş tehlikesinin deyleti tehdit eder boyutlara 
ulaşması sırasında dahi, TÜRK-İŞ na sorumluluk 
anlayışını, ne de geleneksel yapısını değiştirmiş
tir

1980 Eylül'ünden sonra, Türkiye'mizin yeniden 
sağlam bir demokrasiye geçiş amacıyla büyük de- 
ğ.şimlere uğradığı bir dönem başlamıştır. Devle
tin yeniden gücünü bulabilmesi, varlığını hissetti- 
rebilmesi için alınan önlemler işçi hak ve hürri
yetlerinin de bir süre askıya alınması sonucunu 
doğurmuştur.

Belirlenen demokrasi takvimine göre kurulan 
Danışma Meclisi, yeni Anayasa hazırlıklarında ve 
tasarının açıklanmasını takip eden g ü n le t ;  özel
likle işçi hareketini büyük kaygılara düşüren bir 
tutum içine girmiş, zaman zaman «Türkiye'de 
artık sendikacılık bitti» yorumlarının yapılmasına 
sebep olmuştur.

TÜRK-İŞ, Anayasa çalışmalarının başladığı 
günden itibaren saptadığı çalışma programı ve 
politikasını büyük bir başarı ille uygulamış, so
rumluluk taşımayanların sudan bahanelerle eleşti
rilerini elinin tersiyle itmiş ve Anayasa'da işçi 
aleyhine hükümlerin kaldırılmasında şeref duygu
sunun büyük payına sahip olmuştur.

Değerli okurlarımız.
Dergimizin kapak kompozisyonu, bu çalışma

ların sadece Anayasa'nın şekillenmesiyle sınırlı 
kalmadığını, hemen hemen her günün, yeni bir so
runun çözümü yolunda yoğun çalışmalara sahne 
olduğunu belirlemektedir.

TÜRK-İŞ, 1982 içinde çok kritik günler ge
çirmiştir. TÜRK-İŞ, 1982 içinde var olma ya da 
yok olma mücadelesine girmiştir. TÜRK-İŞ, 1982 
içinde akıllı politikası ile hayatiyetini sürdürmek 
bir yana, işçi hareketi üzerindeki tehlikeli bulutları 
dağıtmıştır.

Bunun içindir ki; geçmiş yıllarda gösterilen 
benzer mücade’elerle, bu dönem gösterilen müca
dele arasında şartların değerlendirilmesinde ortaya 
çıkan başarının bir ayrıcalığı, bir başka gururu 
vardır.

1982'nin bu gururunu tezgâhı başındaki işçi
mizden, mahalli sendikalarımızın ve merkez kuru
luşların yöneticileri, TÜRK-İŞ'in yetkili organları
nın değerli üyeleri aynı oranda paylaşmanın haz
zını duymaktadır.

1983 Yılında, özellikle çalışma hayatı ile il
gili yasaların hazırlanmasında TÜRK-İŞ'in aynı 
azim ve kararlılık içindeki çalışmalarıyla en mü
kemmeli bulacağını iimit ederek, yeni yılınızı en 
iyi dileklerimizle kutlarız.

Saygılarımızla

T ü r k - İ ;
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Türk-İş'in girişimiyle yasal sürenin dolmasından 5 ay önce 
yürürlüğe giren kararla, 16 yaşından küçükler için aylık brüt 

ücret 11.100 Lira oldu
Asgari 
ücret 
Tesbit 

Komisyonu,

Asgari 
Ücreti 

29 günde 
tesbit etti

Asgcri Ücret Tesbit Komisyonu çalışmalarında işçi kesimi temsilcileri görülüyor

Asgarî Ücret Tesbit 
Komisyonu, yeni asgari 
ücretin 16.200 lira olma
sını kararlaştırırken, 16 
/aşından küçükler için 
aylık ücreti de 11.100 li
ra olarak belirledi.

Türk-İş'in, yasal sü
re dolmadan ve geçim 
şartlarının ağırlaşması 
nedeniyle Başbakanlık 
ve Çalışma Bakanlığı 
nezdindeki girişimleri 
sonrası, Asgari Ücret 
Tesbit Komisyonu 17 
Kasım 1982 günü toplan
tıya çağırıldı ve sürdürü
len çalışmalar bir ay
dan kısa zaman içinde 
tamamlanarak yeni as

gari ücret 15 Aralık Çar
şamba günü komisyo
nun ittifak oyuyla açık
landı.

Çalışma Bakanı Prof. 
Dr. Turhan Esener'in 
başkanlığında 15 Aralık 
Çarşamba günü topla
nan Asgarî Ücret Tesbit 
Komisyonu, kısa bir ça 
lışmadan sonra belirle
nen rakamı açıkladı.

Çalışma Bakanı Esen- 
er kararı açıklarken 
şunları söyledi.

«İş Kanunu’nun 33; 
maddesine göre Ç alış

ma Bakanlığı olarak As
gari Ücret Tesbit Ko- 
misyonumuz'u 17 Kasım

1982 tarihinde toplantıya 
çağırmıştık.

Amacımız hakkaniyet 
gereği olarak zaman za
man asgari ücretin tes- 
bitine imkân sağlamak 
suretiyle ekonomik sı
kıntıların bütün dünya
da kendisini hissettir
diği bugünlerde, asgari 
ücret ile çalışan işçile
rimizin geçim şartlarını 
bir ölçüde hafifletmek
tir.

Asgari Ücret Tesbit 
Komisyonu ilk toplantısı
nı yaptığı 17 Kasım 1982 
tarihinden itiraben altı 
toplantı sonucunda, as
gari ücret yönetmeliği

nin 5. maddesinde öngö
rülen objektif ve bilim
sel ölçüleri ve ülkenin 
ekonomik ve sosyal du
rumunu da dikkate ala
rak yeni asgari ücreti 
tesbit etmiş bulunmak
tadır.

1 Mayıs 1981 tarihinde 
yürürlüğe giren asgari 
ücret, 16 yaşından büyük 
işçiler için günlük çalış
ma karşılığı 333.33 TL., 
yani ayda 10 bin lira i- 
ken, bu defa bir günlük 
normal bir çalışma kar
şılığı 540 lira olarak, ya
ni ayda 16 bin 200 lira 
olarak, 16 yaşını doldur
mamış işçiler için asgari
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ücret ise 223 lira, yani ay
da 6 bin 690 lira iken, 
bu defa bir günlük nor
mal çalışma karşılığı 370 
lira, yani ayda 11 bin 100 
lira olarak tesbit edil
miştir. Bu karar oybirliği 
ile alınmıştır.»

Yeni asgari ücretin 1 
Mayıs 1982 tarihinde tes
bit edilen asgari ücrete 
oranla yüzde 62 artış ge
tirdiğini bildiren Esener 
şöyle devam etti:

«Bu şekilde tesbit edil
miş olan asgari ücret, 
yönetmeliğin 9. maddesi 
gereğince Resmi Gazete
de yayınlandığı tarihi iz
leyen ay başından itiba
ren yürürlüğe gireceğine 
göre, yukarıda açıkladı
ğımız asgari ücret 1 O- 
cak 1983 tarihinden iti
baren geçerli olacaktır.

Asgari Ücret Tesbit 
Komisyonu'nun çalış
malarında emekleri geç
miş bulunan komisyon 
üyelerine teşekkürlerimi 
sınarken, yeni asgari üc
retin ülkemize ve işçile
rimize hayırlı ve uğurlu 
olmasını dilerim.»

Çalışma Bakam'ndan 
sonra TÜRK-İŞ adına ko
nuşan Genel Eğitim Sek
reteri Kaya Özdemir de 
şunları söyledi :

«Asgarî ücretin sürat
le çıkartılması için yoğun 
çalışmalar yapıldı. Geç
mişte de yoğun çalışma
lar sonucu asgari ücret
ler tesbit edilmişti. Bu 
kez de tesbitin oybirliği 
ile yapılmış olması se
vindiricidir. Biz zabıtlarda 
bazı görüşlerimiz saklı 
kalmak şartıyla oybirliği 
istikametin oy kullandık.»

İşveren temsilcisi Ah
met Yoluç da 20 aydır 
uygulanmakta olan asgari 
ücretin objektif kıstaslar
la yeniden düzenlendi
ğini dile getirerek, «Te
mennimiz verimlilik esa
sına göre bir milli ücret 
politikası tesbit edilmeli
dir» dedi.
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Asgari Ücret Tesbit Komisyonu işçi kesimi temsilcilerinden bir grup görülüyor

Asgari
ücret
bekâra net
1 0 . 6 8 8
lira
ASGARİ ÜCRETİN
NETİ
Evli 1 çocuklu İşçi
Brüt 16.200 TL.
Sigorta 2.268 »
Gelir Ver. 2.881 »
M.D. Ver. 82 »
Damga Pulu 65 »
•  Net 10.904 TL.
Bekâr işçi

Brüt 16.200 TL.
Sigorta 2.268 »
Gelir Ver. 3.091 »
M. D. Ver. 88 »
Damga pulu 65 »
O  Net 7(1688 ~
16 yaşından küçükler

Brüt 11.100 TL .
Sigorta 1.554 »
Gelir Ver. 1.766 »
M.D. Ver. 50 »
Damga pulu 44 »
#  Net 7.686 TL.
1976'DAN BU YANA
YÜZDE 900 ARTTI
YILLAR MİKTAR

1976 1.800 TL.
1977 3.300 »
1978 5.400 »
1981 10.000 »
1982 16.200 >

Tarım kesiminde 
asgari ücret 

13200 lira
16 YAŞINDAN KÜÇÜK OLANLAR 
8760 LİRA ASGARİ ÜCRET
ALACAKLAR

#  İŞÇİ KESİMİ KARARA 
MUHALİF KALDI

Tarım kesiminde çalışanların asgan üc
retlerini belirleyecek olan komisyon, 24 Aralık 
Cuma günü çalışmalarını tamamladı ve yeni 
asgari ücreti 13.200 lira olarak belirledi.

16 Yaşından küçük olanlar için 8760 lira 
asgari ücreti saptayan komisyonun bu kararı, 
Resmi Gazete'de yayımlanarak 1 Ocak 1983 
tarihinden itibaren sanayi kesimindeki işçiler
le birlikte yürürlüğe girecek.

Çalışma Bakanı Prof. Dr. Turhan Esener, 
tarım kesimi asgari ücretin belirlenmesinden 
sonra yaptığı açıklamada, artışın yüzde 53,31 
olduğunu söyledi.

Karara, Komisyonun işçi üyeleri muhailf 
kaldılar.
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BAŞBAKAN BÜLEND ULUSU BAŞKANLIĞINDA YAPILAN HÜKÜMET TÜRK-İŞ GÖRÜŞMELERİNDEN GEN EL GÖRÜNÜM

HBRUmet-Tüık-İs gülüşmesi yapıldı
ULUSU: "Çalışma hayatı ile ilgili yasalarda ve sorunların

çözümünde Türk-İş'e itibar ediyoruz,,
ŞEVKET YILMAZ: ”BİR AN ÖNCE SERBEST 

PAZARLIK DÜZENİNE GEÇİLMESİNİ İSTİYORUZ,,

GÖRÜŞME GÜNDEMİ
•  YÜKSEK HAKEM KURULU

•  ASGARİ ÜCRET

•  KIDEM TAZMİNATI

•  ÇALIŞMA HAYATI İLE İLGİLİ 
YASAL DÜZENLEMELER

•  İSSİZLİK, İSTİHDAM

•  TOPLU KONUT FONU

•  İŞÇİ-MEMUR AYIRIMI

•  TARIM İS YASASI

•  YURT DIŞINDA ÇALIŞAN 
İSÇİLERİMİZ

Hükümet - TÜRK-İŞ 
görüşmesi 8 Aralık Salı 
günü saat 15.00 de Baş
bakan BüSend Ulusu baş
kanlığında yapıldı.

Görüşmede, TÜRK-İŞ 
Genel Başkanı Şevket 
Yılmaz, Genel Başkan 
Vekilleri Emin Kul ve Ke
mal Özer, İcra Kurulu Ü- 
yeleri Ömer Eigün, Kaya 
Özdemir, Yusuf Ziya Ka
ra ile Genel Başkan Da
nışmanı Önder Aker, Hu
kuk Müşavirleri Hüseyin 
Ekmekçioğlu, Gültekin 
Özdener, Basın Müşavi
ri Burhan Dodanlı, Sosyal 
Güvenlik Uzmanı Osman 
Nuri Tekman, İktisat uz
manları İsmail Perk ve 
Bahattin Gezer işçi kesi
mini oluştururken, Hükü
met üyeleri olarak Baş
bakan Yardımcısı Zeyyat 
Baykara, Devlet Bakanı 
Ilhan Öztrak, Devlet Ba
kanı Servet Refik Pasin.

Maliye Bakanı Adnan Ba- 
şer Kafaoğlu, Gümrük ve 
Tekel Bakanı Ali Bozer, 
Tarım ve Orman Bakanı 
Sabahattin Özbek, Sosyal 
Güvenlik Bakanı Sadık Şi- 
de, Çalışma Bakanı Tur
han Esener, Sanayi Ba
kanı Mehmet Turgut, E- 
nerji ve Tabii Kaynaklar 
Bakanı Fahir ilkel, İmar 
ve İskan Bakanı Ahmet 
Samsunlu ile Kültür ve 
Turizm Bakanı Ilhan Ev- 
liyaoğlu toplantıya katıl
dılar.

Toplantıda Devlet Plan
lama Teşkilatı Müşteşarı 
Yıldırım Aktiırk ile bazı 
bakanlıkların müsteşarla
rı da hazır bulundular.

GÖRÜŞME GÜNDEMİ

Hükümet-TÜRMŞ zir
ve görüşmesi gündemin
de; Yüksek Hakem Kuru
lu ile ilgili sorunlar, As
gari Ücret, Kıdem Taz-
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Türk-iş Genel Başkanı Şevket Yılmaz, işçi kesimi adına konuşmasını yaparken

minatı, Çalışma Hayatı 
İle İlgili Düzenlemeler,
1983 Bütçesine Göre Y a
tırımların Hızlandırılması, 
İstihdam ve İşsizlik, Top
lu Konut Fonu, Işçi-Me- 
mur Ayrımı, Tarım İş Ka
nunu ile Yurt Dışında Ça
lışan İşçilerin Sorunları 
yer aldı.

ULUSU'NUN
KONUŞMASI

Toplantıyı açış konuş
masını yapan Başbakan 
Bülend Ulusu, Çalışma 
Hayatı ile ilgili yasaların 
hazırlanmasında ve so
runların çözümünde TÜRK 
-İŞ'in görüşlerine itibar 
ettiklerini belirtti ve 
«TÜRK-İŞ yönetimi ile 
yaptığımız müteaddit gö
rüşmelerde bazı günlük 
ve çözüm bekleyen me
seleleri ele almıştık. Bun
lardan birisi de asgari 
ücret konusuydu» dedi.

Ulusu, hükümet olarak 
düşük ücret alan ve s ı
kıntı içinde bulunan işçi
lerin sorunlarına yardım
cı olmak amacını taşı
dıklarını, özellikle sendi
kasız ve tarım kesimin
de çalışanların asgari 
ücretten etkilendiklerini 
belirtti ve tarımda çalı
şan işçilerin asgari üc
retlerinin yenilenmesi i- 
çin ilgili komisyonun 13 
Aralık'ta toplantıya çağı
rıldığını söyledi.

Başbakan Ulusu, 1981 
yılında ittifakla kabul e- 
dilen asgari ücret gibi, 
görüşmeleri süren ko
misyon çalışmalarında 
da ittifakla bir ücret tes- 
bitini arzuladıklarını söz
lerine ekledi ve «Halen 
asgari ücrete bağlı olan 
kıdem tazminatı hesabı
nın bir başka formüle 
bağlanması konusunda i- 
se mutabakata v a r  
mıştık. Bu konudaki dü
zenleme yasama organın
da görüşülecektir» dedi.

Başbakan, işçilerin kı
dem tazminatından do
ğan alacaklarının tama

men tasfiye edildiğini ve 
yeni borçların doğmama
sı için önlemler alındı
ğına da işaret ederek 
Yüksek Hakem Kurulu 
çalışmaları üzerinde şu 
görüşleri öne sürdü:

«Geçmiş uygulamalar
da seyyanen * ücret zam
larını öngören bir anlayış 
içinde topla sözleşme
ler geliştiğinden, çalışan
ların vasıflılık ve verim
lilikle ilişkili hakları za
man içinde ihmal edil
miş, işyerlerinde ücret 
yelpazesi daralmış, ben
zer işyerleri arasındaki 
ücret ve sendikal haklar 
ise kabul edilebilir sevi
yenin ötesinde farklılaş
mıştır.

«Bundan sonra geline
cek nokta, işyerleri ücret 
yelpazesinin tesisi, deği
şik işyerlerindeki farklı
lıkların makûl seviyelere 
indirilmesi ve ücret ar
tışlarında belli bir sevi
yenin üzerindeki mikta
rın kalifikasyon ve buna 
bağlı verimlilikle ilişkilen- 
dirilmesi olmalıdır.

«1983 yılı ücret zammı 
ise, yine YHK'nca ve A- 
ralık Ay’ı içinde belirle

necektir. Ancak, ücret 
zammının tesbitine ve 
uygulamasına, şimdiye 
kadarki tatbikata ilâve 
olarak ve gerileyen enf
lasyon oranı da dikkate 
alınarak seyyanen yapı
lacak zammın yanısıra, 
kalifikasyon ve verimlilik
le irtibatlı ödemelere yer 
verilmesi gerekmektedir.»

1475 Sayılı İş, 274 Sa
yılı Sendikalar, 275 Sayı
lı Toplu Sözleşme, Grev 
ve Lokavt Yasalarının 
gündeme geldiğini, Tarım 
İş Yasasının çıkarılması 
ve tarımda çalışanların 
sosyal güvenliklerinin 
sağlanması için çalışma
ların sürdüğünü hatırla
tan Başbakan Bülend U- 
lusu, işsizlik üzerinde de 
durarak şunları söyledi:

«işsizlik bir çok ülke
de tırmanma temayülü i- 
çinde görünmekte ve iş 
sizlik oranı çift rakamlı 
sayılara ulaşmaktadır. 
İşsizliği yaratan ekono
mik darboğazlar arizi ol
maktan çıkıp, kronik ha
le dönüşmektedir. Bu du
rum Uluslararası ekono
mik ilişkilere de akset
mekte ve birçok ülkede 
daralan dış ticaret hac

mine paralel olarak, dış 
etkilerle de beslenen 
bünyevi problem halini 
almaktadır. Bazı ülkeler
de ise artma temayülü 
içindeki işsizlik, krizli 
sektör ve bazı çalışan 
kesimlerde özellikle genç 
ler arasında ülke ortala
masının iki misline ulaş
maktadır. İşsizliğin yanı- 
sıra, fiat artışları duru
mu ağırlaştıran bir baş
ka vakıadır.

«Bu uluslararası gö
rüntü içinde ülkemiz, ih
racatını geliştirebilmekte 
ve enflasyonla mücade
lede başarılı olabilmekte
dir. Unutulmamalıdır ki, 
enflasyonla mücadeleden 
en fazla kazançlı çıkacak 
kesim, sabit ve dar gelir
li kesim olacaktır.»

Başbakan Bülend Ulu
su, ekonominin yüzde 5'e 
yaklaşan büyüme hızının 
yüzde 7'ye çıkarılmasının 
hedef alındığını, işsizlik 
sorununun çözümü için 
yüzde 7'lik büyümenin is
tikrar kazanması gerek
tiğini belirtti.

Toplu Konut Yasasının
1982 içinde başarılı ola
madığını işaret eden U
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Hükümetle Türk-lş arasında düzenlenen 5. toplantıya katılan işçi temsilcileri görülüyor

lusu, SSK kredileriyle 22 
fcin konutun tam am lan
dığını, alınan önlemleri©'
1983 yılında yarım kal
mış konut yapımlarının 
tamamlanarak hak sahip
lerine verileceğini de söz
lerini ekledi.

Başbakan Ulusu, ko
nuşmasını şöyle tamam
ladı:

«Demokratik prensiple
re ve anlayışa paralel 
olarak, çalışma hayatının 
düzeni, taraflar arasında 
karşılıklı anlaşmaya da
yanır.

«Memnuniyetle kaydet
meliyim ki, 12 Eylürden 
bu yana işçi kesiimiyle 
üzerinde ittifak sağladı
ğımız demokrasi ve top
lum düzeni konusundaki 
genel prensipler ışığın
da , meseleleri bugüne 
kadar mutabakat içersin
de çözümlemeye itina 
gösterilmiştir.

«Temel prensiplerdeki 
kararlılığımızın sıhhati, 
alınmış ve alınacak ted- 
birler ve yapılacak dü
zenlemeler için halkımı
zın Anayasa oylamasın
da tezahür eden desteği 
ile bir kere daha teyid 
edildiğinden, bütün ke
simlerin bu konudaki itti
faka katkıda bulunmaları 
şart olmaktadır. Söyİece

pratik ve gündelik mese
lelerin çözümünde bu 
çerçeve içinde kalarak 
sadece kesimlerin değil, 
fertlerin dahi hak ve hu
kukunu gözetmek şartıy
la mutabakat noktalarına 
gelebileceğiz.

«TÜRK-İŞ'in bu gerçe
ğin şuuru içinde oldu
ğunu görmekten memnu
nuz. Bu tesbit ile TÜRK- 
İŞ yöneticilerinin şahsın
da tüm çalışanlara saygı
lar sunuyorum.»

ŞEVKET YILMAZ'IN 
KONUŞMASI

Başbakan Bülend Ulu- 
su'nun konuşmasından 
sonra, işçi kesimi adına 
TÜRK-İŞ Genel Başkanı 
Şevket Yılmaz konuştu.

Şevket Yılmaz şunla
rı söyledi:

«Anayasanın kabulün
den sonra TÜRK-İŞ'le Hü- # 
kümet arasında düzenle
nen bu ilk toplantıda ça
lışma hayatının çeşitli 
sorunlarının ele alınması
nı istiyoruz.

«Hatırlanacağı gibi, bu 
toplantının gündemindeki 
sorunlardan bazıları da
ha önceki toplantılarda 
da görüşülmüş, işçi gö

rüşü Hükümete sunul
muştu.

«Bu toplantıda asgari 
ücretler, işçi emeklila- 
rinin durumu, Yüksek 
Hakem Kurulu çalışmala
rı, kıdem tazminatı tava
nı ,işçi-memur ayrımı, 
yurt dışı işçi sorunları 
konularındaki çalışmala
rı ve gelişmeleri gözden 
geçirme; bu sorunların, 
ihtiyaçlara en uygun bir 
biçimde çözülebilmesi 
amacıyla görüş açıklama 
imkânını bulacağımıza i- 
nanıyorum.

«Bugünkü toplantıda 
güncelliğini koruyan bu 
konuların yanısıra, «hür 
sendikacılık ve toplu söz
leşme düzeninin gelece
ği» de görüşülecektir.

«Cumhurbaşkanımız 
Sayın Kenan EVREN, 
TÜRK-iŞ'i ziyaretlerinde, 
işçilerin temel hak ve öz
gürlükleriyle doğrudan il
gili düzenlemelerde/ özel
likle Sendikalar Kanunu 
ile Toplu Sözleşme, Grev

• ve Lokavt Kanunu'na iliş
kin çalışmalarda TÜRK- 
İŞ'in görüşünün istenece
ğini belirtmişlerdi. Çalış
malar hakkında henüz 
hiçbir bilgi sahibi olma
dığımız bir döneme de 
tesadüf etse, bu toplantı

nın, bu alanda da son 
derece yararlı fikir alış 
verişine imkân hazırlaya
cağına inanmaktayım

SERBEST TOPLU 
PAZARLIK DÜZENİNE 
GEÇİŞ

«İşçi-işveren ilişkilerin
de sağlıklı bir yapı kuru
labilmesi, her zaman için, 
hem demokrasimizin, hem 
de dengeli ve adaletli bir 
kalkınmanın başlıca gü
vencesi olacaktır. Serbest 
sendikalaşma hakkının 
ve toplu sözleşme düze
nini etkinleştirme çaba
larının bu çerçevede de
ğerlendirileceğini düşünü
yoruz.

«Kuşkusuz, yarınları 
güvenli yapabilmek için 
Türkiye'nin yapısal so
runlarına da akılcı çö
zümler bulabilmek gerek
lidir. Hakların özünü ze
delemeyen, titizlikle ko
ruyan bir yaklaşım, külfet 
dağılırtfiScIa da eşitliği 
gözetebilirse, yapısal so
runların çözümünün ge
rektirdiği fedakârlığı en 
geniş ölçüde bulabilir1. 
Kalkınma sorunlarını aşa
bilmiş ülkelerin ortak yö
nü, bu dengeyi gözeterek, 
gönüllü fedakârlığı sağla
yabilmiş olmalarıdır.



Görüşmenin
sonuçları
alınmaya
başlandı

Türk-lş ile Hükümet arasında sürdürülen 
görüşmelerin 5'incisi yapıldıktan hemen son
ra; görüşme gündeminde bulunan konular
dan bazıları çözümlendi.

Dergimizin diğer sayfalarında verdiğimiz 
haberlerden de anlaşılacağı gibi; Asgarî Üc
ret Tesbit Komisyonunun çalışmaları sona 
erdi ve 1 Ocak 1983 tarihinden itibaren yeni 
asgari ücret yürürlüğe girdi.

Kıdem tazminatının asgari ücretle ilişki
sinin kesilmesi konusu da bir yasal dü2enle- 
lemeyle çözümlenmiş bulunuyor. Bu konuda
ki haber ve yorum dergimiz sayfalarında bil
gilerinize sunulmuştur.

Bu arada; görüşme göndemindeki diğer 
konuların halli için Başbakan Bülend Ulusu 
tarafından ilgili Bakanlara talimat verildiği 
ve çalışmaların sür'atle yürütüldüğü öğrenil-

Hükümet/Türk-İş arasında 5'inci görüşme, Başbakan Bülend Ulusu’nun konuşmasıyla başladı

«Bugün, bu çerçevede, 
istihdam, işsizlik sorunu, 
yatırımlar ve konut çık
mazı giib yapısal ağırlığı 
olan sorunlar da ele alı* 
nacaktır. Tarım işçilerinin 
her bakımdan güvencesiz 
durumu, sosyal güvenlik 
sisteminin aksayan yönle
ri görüşülecektir. Yurt dı
şında çalışarak, kalkın
mamıza katkıda bulunan 
işçilerimizin karşı karşı
ya bırakılmak istendiği 
haksızlıklar gözden geçi
rilecek, alınabilecek ted
birler üzerinde durula
caktır.

«Hükümetimizden, ciddi 
geçim sıkıntısı içinde bu
lunan kesimlerin, özellik
le asgari ücret düzeyinde 
ücret alanlarla işçi e- 
meklilerinm sorunlarının 
öncelikle çözülmesini ta
lep ediyoruz.

«Bunun gibi, geçiş dö
neminde toplu iş sözleş
melerini yenilemekle ö- 
devli Yüksek Hakem Ku
rulu'nun çalışmalarının 
dikkatle gözden geçirile
rek bir an önce serbest 
toplu pazarlık düzenine 
geçilmesini istiyoruz.

«işçilerin, çalışma ha
yatında ve yaşlılık döne
minde tek güvencesi olan

kıdem tazminatı kuru- 
munda, daha ileri düzey
de bir sınırlamaya gidil
memesi, kıdem tazminatı 
tavanında bugünkü oranı 
koruyan artışlar yapılma
sını öngören TÜRK-İŞ 
görüşünün benimsenmesi 
de isteklerimiz arasında
dır.

«Karşılıklı görüşme 
yöntemi ile çoğu soruna 
en gerçekçi çözümlerin 
bulunabileceğine inan
maktayız.

«Yakın geleceğin en 
hayatî sorunlarının çözü
münde de bu toplantının 
anemli bir başlangıç ol
masını diliyorum.»

GÖRÜŞMELER
TÜRK-İŞ Genel Başka

nı Şevket Yılmaz'ın ko
nuşmasından sonra bası
na kapalı olarak sürdü
rülen görüşmeler 4 saat 
sürdü.

TÜRK-lŞ Genel Başka
nı Şevket Yılmaz, toplan
tıdan sonra yaptığı kısa 
açıklamada, görüşmenin 
çok yararlı geçtiğini, 
Başbakan Bülend U lusu
nun çalışma hayatı ile 
ilgili sorunlara yakın ilgi 
gösterdiğini, çözümü yo
lunda samimi çabalarına



ICFTU HEY’ETİ TÜRKİYE’YE GELDİ

YIUM İ: ”  üönişmeleıimiı çok yonglı oklu,,
•  ICFTU GENEL SEKRETERİ VANDERVEKEN 

İLİŞKİLERİ ZEDELEYEN FAKTÖRLERİN 
ORTADAN KALKTIĞINI SÖYLEDİ

•  12 KİŞİLİK HEY’ET BAŞBAKAN ULUSU ve 
ÇALIŞMA BAKANI ESENER’LE DE GÖRÜŞTÜ

T.'JRK-IŞ'in üye bulun
duğu Uluslararası Hür iş
çi Sendikaları Konfede
rasyonu (ICFTU) Genel 
Sekreteri John Vander- 
veken başkanlığında 12 
kişilik bir hey'et Türkiye'
ye gelerek Ankara ve İs
tanbul'da inceleme yaptı.

12 Aralık Pazar günü 
Ankara'ya gelen hey'et,
13 Aralık Pazartesi günü 
TÜRK-İŞ İcra Kurulu ve 
Ankara'da bulunan Yöne
tim Kurulu Üyeleriyle 4,5 
saat süren bir toplantı 
yaptı.

ICFTU hey'eti, Başba
kan Bülend Ulusu ve Ça
lışma Bakanı Prof. Dr. 
Turhan Esener'le de gö
rüşerek çalışma hayatıy
la ilgili konularda bilgi 
aldı.

Ankara'daki temasla- *
rından sonra İstanbul'a 
giden ICFTU hey'eti, 
DİSK yöneticilerinin yar
gılandıkları Sıkıyönetim 
Mahkemesinde duruşmayı 
izledi ve TÜRK-IŞ üyesi 
sendika yöneticileriyle de 
görüşerek Türkiye'den 
ayrıldı.

ANKARA’DAKİ
TEMASLAR

13 Aralık Pazartesi 
günü saat 10 da TÜRK-IŞ 
Genel Başkanı Şevket 
Yılmaz bir konuşmayla 
açtı.

Yılmaz, «Biz, ICFTU'ya 
önem verdiğimiz için üye
yiz. Sanırım, ICFTU da 
TÜRK-İŞ'e önem verdiği 
için buradadır» dediği ko
nuşmasında şunları söy
ledi:

«TÜRK-IŞ'le ICFTU He
yetleri arasında bugün 
başlattığımız bu toplan
tı vesilesiyle Uluslararası 
Hür İşçi Sendikaları Kon- 
federasyonu'nun çok de
ğerli Genel Sekreteri Sen
dikacı Kardeşimiz Sayın 
John VANDERVEKEN ve 
kendisiyle birlikte yurdu
muzu ve TÜRK-İŞ'i onur

landıran heyetin diğer 
güzide üyelerini huzuru
nuzda saygı ile selamlı
yorum. TÜRK-IŞ İcra ve 
Yönetim Kurulları adına 
kendilerine hoşgeldiniz di
yorum.

Görüşmelere başlama
dan önce, hepimizi büyük 
üzüntüye sevkeden bir 
olay dolayısiyle TÜRK-IŞ 
adına hissiyatımızı dile 
getirerek, geçen ay ara
mızdan edediyyen ayılan 
ICFTU'nun Genel Sekre
teri değerli Dostumuz, 
Sendikacı Kardeşimiz, hür 
sendikacılığın başlatılması

ICFTU Hey’etmin Ankara'daki temasları Türk-lş Yöneticileriyle yapılan toplantı ile başladı



ICFTU Hey'etinin Ankara'da Türk-Iş yöneticileriyle yaptıkları toplantıdan bir görünüş

TÜRKİYE'YE
GELEN
ICFTU
HEYETİNDE
BULUNAN
SENDİKACILARDAN
BİR
GRUP

çok güçlü bir sendikal 
kuruluştur.

Ve Hür Dünyada, işçi 
konfederasyonları düze
yinde yapıları bu örgüt
lenmeye paralel bir ör
gütlenme de, meslek ve 
işkolu esasına göre, ba
ğımsız ((işkolu federas
yonlarında teşekkül etti
rilmiştir.

Örneğin, bu çerçevede 
olmak üzere, metal işçi
leri, maden işçileri, teks
til işçileri ve buna benzer 
işçi kuruluşları, hür dün
yada sayıları 1Ş'yı bulan 
bu «işkolu federasyonları» 
içinde bütünleşmişlerdir..

TÜRK-İŞ üyesi milli 
sendika ve federasyonla^ 
rın hemen hepsi, belirtti
ğim bu işkolu federasyon
larına da üyedirler.

Verdiğim bu kısa açık
lamadan da anlaşılacağı 
gibi, 23 yıllık bir geçmişi 
bulunan TÜRK-İŞ/ICFTU

arasındaki sendikal daya
nışma ve örgütlenme 
ilişkilerinin önemi orta
dadır.

Biz ICFTU'ya önem ver
diğimiz için üyeyiz. Sanı
rım, ICFTU da TÜRK-İŞ'e 
önem verdiği için bugün 
buradadır.

Ancak, yine tekrarla
mak istiyorum ki, bilinen 
bir nedenle 1-2 Temmuz
1981 tarihlerindeki ılCFTU 
İcra Kurulu Toplantısın
da TÜRK-İŞ'in bu kurulu
şa üyeliği askıya alınmış 
idi.

Fakat geçen süre için
de, değişen duıunılar çer
çevesinde bu meseleyi 
tekrar gözden geçiren 
ICFTU İcra Kurulu, 24 
Kasım 1982 tarihinde 
Brüksel'de yaptığı son 
toplantısında, «askıya a- 
lınan ilişkilerin zaman 
kaybetmeden normalleşti
rilmesi sürecinin başlatıl
masını ve bu amaçla da,

en üst düzevJe sendika 
liderlerinden oluşan bir 
heyetin Türkiye'ye gön
derilmesini» kararlaştır
mış ve bu kararını bize 
bildirmişti.

İşte bugünkü toplantı
mız, bu kararın neticesi
dir.

Görüşmelerden olumlu 
sonucun alınacağına olan 
inancımızı belirtir, hepi
nizi saygı ile selamlarım.

VANDERVEKEN'İN
KONUŞMASI

ICFTU Genel Sekreteri 
John Vanderveken de
yaptığı konuşmada şunla
rı söyledi:

Aziz dostlarım,
Herşeyden önce Sayın 

Benel Başkana ve Yöne
tim Kurulu üyelerine gös
terdikleri konukseverlik
ten ve bizi bugün burada 
kabul etmelerinden dola
yı teşekkür ederim.

ve gelişmesinde mücadele 
Arkadaşımız OTTO KERS- 
TEN'in ölümünden ötürü, 
Sayın Vanderveken'in şah
sında tüm ICFTU Camia
sına başsağlığı dileklerimi 
sunuyorum. Bu üzüntü
müzü belirttikten sonra, 
hepimizin yakından bildiği 
bir nedenle bir süredir 
ertelenmiş olan TÜRK-İŞ 
/ICFTU arasındaki üyelik 
işbirliği görüşmelerini bu
gün burada, samimi ve 
dostane bir hava içinde 
yeniden başlatmaktan da 
sevinç ve kıvanç duyduğu
mu belirtmek istiyorum.

Değerli Arkadaşlarım,

TÜRK-İŞ, Uluslararası 
Hür İşçi Sendikaları Kon
federasyonu (ICFTU)'na, 
1960 yılından bu yana ü- 
ye bulunmaktadır. ICFTU, 
halen 82 ülkeden 142 işçi 
konfederasyonunun katıl
masıyla dünyada 75 mil
yon işçiyi temsil eden
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ICFTU
HEYETİNİN
ANKARA'DA
TÜRK-IŞ
YÖNETİCİLERİYLE  
YAPTIĞI 
GÖRÜŞMEDEN  
BAŞKA BİR 
GÖRÜNTÜ

Sayın Başkanın da 
söylediği gibi burada 
geniş bîr delegasyon o- 
larak bulunuyoruz. Bu 
bizim, Türk sendikacılığı
na olan ilgimizin bir işa
retidir.

ICFTU İcra Kurulu son 
toplantısında Türk-iş'teki 
bazı kararların ve bazı 
eylemlerin ışığı altında 
konuyu yeniden görüştü. 
Mesela, Türk-İş Genel 
Sekreterinin izne ayrılma
sı konusunda, Anayasa'da 
yer alan işçi haklarıyla il
gili konuları ve referan
dum sonucu ışığı altında 
yeniden görüştü.

ICFTU icra Kurulu, Tüı- 
kiye'deki ve Türk-iş'teki 
bu değişikliklerden son
ra, gelişmeleri yerinde 
görmek amacıyla bu hey’- 
eti Türkiyeye gönderme 
kararı aidi. Öncelikle, Tür
kiye'ye 1981'de gelen son 
ICFTU hey'etinden sonra 
meydana gelen değişiklik
ler için.

Bütün bu söylediklerim, 
görüldüğü gibi fevk'alade 
yüklü bir proğrama işa
ret etmektedir. İşimiz çok
tur, bu nedenle burada 
daha fazla ayrıntılara gir
meyeceğim, resmi görüş
melerimize biraz sonra 
başladığımızda ayrıntılara 
gireceğim.

Böylelikle hey etimiz, 
ICFTU İcra ve Yönetim 
Kuruluna gerekli raporu 
hazırlamış olacaktır

Çok samimi olarak 
ümid ediyorum ki, gö
rüşmelerimizin verimli ve 
olumlu geçeceği umudun
dayım. Teşekkür ederim.»

Türk-Iş ve ICFTU ara
sındaki ilişkilerin normal
leştirilmesi için yapılacak 
temsili görüşmeleri baş
latmak ve yürütmek ama
cıyla.

Aynı zamanda şu amaç
la ki, gerekli tedbirleri al
mak ve adımları atmak, 
böylelikle Türkiye'deki 
sendikal hakları insan 
hakları uygulamasını da
ha da geliştirmek ama
cıyla. ICFTU Genel Sekreteri John Vanderveken ve Türk-İş Genel Başkanı Şevket Yılmaz

şevKet Yılmaz ve jonn 
Vanderveken'in bu konuş
malarından sonra basına 
kapalı olarak devam eden 
görüşmelerde; ICFTU 
hey'etine brifing verildi.

Çalışma hayatı ve yeni 
Anayasa hakkında açıkla
malar yapılan brifingde, 
hey'et üyelerinin soruları 
cevaplandırıldı.

4,5 Saat süren toplan
tıdan sonra, Maden Fe
derasyonu, Sağlık-Iş Sen
dikası ve Yol-lş Federas
yonunu ziyaret ederek yö
neticileriyle görüşen 
ICFTU temsilicleri 14 Ara
lık Salı ‘

Başbakan Bülend Ulusu
tarafından kabul edildiler.

Aynı gün Çalışma Ba
kanı Prof. Dr. Turhan 
Esener tarafından da ka
bul edilen hey'et daha 
sonra İstanbul'a hareket 
etti.

DİSK DURUŞMASINI 
İZLEDİLER

ICFTU Genel Sekreıeri 
John Vanderveken baş
kanlığındaki hey'et. 15 
Aralık Çarşamba günü İs
tanbul Sıkıyönetim Mah
kemesinde devam eden 
DİSK duruşmasını izledi.

Türk-lş'e bağlı sendika 
yöneticileriyle de görüş-

ı o



ICFTU Genel Sekreteri Vanderveken ve beraberindekiler, Maden Federasyonunu ziyaret ederek bir süre görüştüler.

melerini sürdüren ICFTU 
temsilcileri temaslarını ta
mamladıktan sonra Türki
ye'den ayrıldılar.

HEY'ETTE KİMLER 
VAR?

ICFTU Genel Sekreteri 
John Vanderveken baş
kanlığındaki hey'et şu 
sendika liderlerinde olu
şuyordu :

John Vanderveken
ICFTU Genel Sekreteri 

Peteir de Jong, ICFTU 
Orta Doğu, Asya ve Uzak 
Asya Sorumlusu,

V. S. Mathur, ICFTU
Asya Bölgesel Örgütü 
(ARO) Genel Sekreteri

John Löfblad, Uluslara
rası İnşaat ve Ağaç işçi
leri Federasyonu Genel 
Sekreteri, *

Fred Vanleeuwen, Ulus
lararası Öğretmenler Fe
derasyonu Genel Sekre
teri,

Hajime Inoue, Japonya 
İşçi Sendikaları Konfede
rasyonu (DOMEI),
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VANDENVEKEN'İN 
BASIN TOPLANTISI

ICFTU Genel Sekreteri 
John Vanderveken, İs
tanbul'daki temasları s ı
rasında bir basın toplan
tısı düzenledi.

«TÜRK-iŞ'in ICFTU üye
liğinin askıda kalması i- 
ç.n hiçbir neden ka madı» 
diyen Vanderveken, Ana
yasa çalışmaları konusun
da da TÜRK-İŞ yönetici
lerini tebrik etti.

Basın toplantısında 
ICFTU'nun diğer temsil
cileri de hazır bulundu. 
John Vanderveken, basın 
toplantısında şunları söy
ledi:

«ICFTU 92 ülkeden 131 
konfederasyondan oluş
maktadır. 80 milyon işçi
yi temsil etmektedir.

TÜRK-iŞ’in bir süre ön
ce askıya alınan üyeliği 
ve daha sonraki gelişme
ler üzerine, TÜRK-İŞ'e ve 
üyeliğine verdiğimiz ö- 
nem nedeniyle geniş bir 
hey'etle Türkiye'ye gel
dik.

Daha önce bize ulaş
tırılan bilgiler, Ankara ve 
İstanbul'daki temasları
mız nedeniyle TÜRK-İŞ'in 
üyeliğinin askıda kalması 
için sebep bulunmadığını 
gözledik»

TÜRK-İŞ üyeliğinin a s
kıya alınmasında birinci 
ve en önemli neden, Sa
yın Sadık Şide'nin ikili 
görevidrr ki; Sayın Şide'
nin TÜRK-İŞ Genel Sek

reterliği görevi askıya a- 
lınmış ve sorun çözüm
lenmiştir. İkinci neden, 
TÜRK-İŞ’in Anayasa ko
nusundaki faaliyeti ve iş 
yaşamında yapılacak ye
ni yasal düzenlemeler
deki rc’.üdür. Anayasa 
konusundaki çalışmala
rından dolayı TÜRK-IŞ'i 
kutluyoruz.

Önümüzdeki Mayıs a- 
yında toplanacak o!an 
ICFTU icra kurulunda 
TÜRK-iŞ'in üyeliği ele a- 
lınacaktır. Artık, üyeliğin 
askıda tutulması için ne
den kalmamıştır, inancım 
odur ki; o toplantıda 
TÜRK-İŞ üyeliği yeniden 
yürürlük kazanacaktır.»

ICFTU Genel Sekreteri
John Vanderveken, ba
sm toplantısında, DİSK 
davası tutuklularının ya
kınları ile görüşme imkâ
nı bulduklarını söyledi.

YILMAZ'IN AÇIKLAMASI
Türk-lş Genel Başkanı 

Şevket Yılmaz, ICFTU 
hey'etinin temaslarını ta
mamlayıp, Türkiye'den 
ayrılmasından sonra yap
tığı açıklamada şunları 
söyledi :

«Türk-İş'in ICFTU üye
liğinin yeniden eski düze
ye dönüştürülmesi yolun
da büyük adımlar atılmış
tır. ICFTU Genel Sekrete
ri John Vanderveken baş
kanlığındaki hey'etin 
Türkiye'ye gelişi, Türk- 
Iş'e verilen önemin bir be
lirtisidir.

«Kendileri, Türkiye hak
kında gerçekçi bilgileri 
edinmişler, Türk-İş'in üye
liğini askıya aldıran se- 
beblerin ortadan kalktığı
nı görmüşler ve Mayıs 
ayında yapılacak İcra Ku
rulu toplantısında yeniden 
üyeliğin devamı konusun
da girişimlerde buluna
caklarını belirtmişlerdir.

«Görüşmeleri her ba
kımdan yararlı bulduk.

r

Sendikacılıkla 
Uluslararası 
dayanışma

Sendikacılık, emeğin korunma
sını amaçlayan ve bu yönü 
ile de insanı tarafları ağır ba

san bir meslek haline gelmiştir. 
Hür dünya, bu mesleğin insanı a-
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maçlara yönelik çalışmalarını kolay
laştırıcı, ülkelerin kalkınmasına o- 
lumlu katkılarını değerlendirici bir 
anlayışı sürekli benimseyegelmiş 
ve bugün çağımızda hür sendikacı
lık fikri, uluslararası kurum ve ku
ruluşlarda etkinliğini geliştiı erek, 
sözünü dinletir, güvenilir ve kendi 
yapısını da çağdaş anlayışa uygun 
bir biçimde geliştirir bir hüviyete 
bürünmüştür.

Nitekim, Uluslararası Hür İşçi 
S e n d i k a l a r ı  Konfederasyonu 
(ICFTU) ve bu kuruluşa bağlı mes
leki federasyonlar, Birleşmiş Mil
letlerde olsun, Uluslararası Çalışma 
Teşkilatında olsun, çok açık ve et
kili hür sendikacılık alanında bü
tün teşebbüslere rağmen, başarılı 
sonuçlar elde edememiş ve bu etkin 
camia ile bir ilişki kuramamıştır. 
1960 yılında askeri idare ülkede 
yönetimde iken, Bakanlar Kurulunun 
kararı ile TÜRK-IŞ'in Uluslararası 
Hür işçi Sendikaları Konfederasyo
nu (ICFTU)’na katılması karar altı
na alınmış ve "PÜRK-IŞ bu önemli 
kuruluşun üyesi olarak hür sendika
cılık alanında başarılı ve etkin ça 
lışmalar yapmıştır.

Ülkemizi 12 Eylül'e getiren se
bepler bilindiğine ve bu konuda 
uzun uzun tahliller yapmaya artık 
gerek olmadığına göre, hür sendi
kacılık camiasının 12 Eylül’den son
ra TÜRK-İŞ ile ilişkilerini kısaca  
aktarmada ve bazı yanlış anlama
ları ortadan kaldıracak bir değer
lendirmede bulunmada yarar vardır.

TÜRK-IŞ’in uluslararası hür sen
dikacılık hareketi içerisinde gerek 
üye sayısı, gerek bu camia ile kar
şılıklı olarak sürdürdüğü dialoğun 
ülkemiz sendikacılığına yaptığı müs- 
bet katkılar tartışılamaz. Bilinmesi 
gereken bir diğer nokta ise, Tür
kiye'deki hür sendikacılık felsefesi
ne gönül vermiş olan sendikacıları
mızın, batı ülkelerine yaptıkları zi
yaretler, bu ülke sendikacılarıyla 
yaptıkları müzakere ve görüşmeler,

yakın zamanlara kadar yurdumu
zun hayrına ve çıkarına gelişmiş 
ve bu gelişmeden başarılı sonuçlar 
da elde edilmiştir.

Bir süredir Uluslararası Hür İşçi 
Sendikaları Konfederasyonu (ICFTU) 
nun, TÜRK-IŞ'in üyeliğini askıya 
aldığı ve bazı tadsız gelişmelerin 
birbirini izlediği bilinmektedir. As
kıya alışın temel sebebi olarak bi
linen husus, yakın bir geçmişte or
tadan kaldırılmış ve münasebetle
rin iyileştirilmesi konusunda taraf
lar iyi niyetlerini ortaya koymuşlar
dır. Çeşitli ülkelerden çok sayıda 
yetkili temsilcinin katıldığı ICFTU 
heyeti Türkiye'deki temaslarım ta
mamlayarak ülkelerine dönmüş" bu
lunuyor. Heyete PJRK-IŞ icra Ku
rulunun açık, net ve berrak izahat
lar vermesi, karşılıklı sorunları en 
ufak ayrıntılarına kadar ele alması 
ve Türkiye'nin yakın bir gelecekte 
çok partili hürriyetçi demokrasiye 
kavuşacağı konusunda heyeti ikna 
etmesi ülkemiz yararına büyük me
safeler kat'edilmesine sebebiyet 
vermiştir. Türkiye Cumhuriyetinin 
yeni Anayasası hakkında bazı te
reddütlerin giderilmesinde TÜRK-IŞ- 
in yaptığı ciddi uyarıların ve veri
len ayrıntılı izahatın büyük rolü 
vardır. Sayın Başbakanın, Sayın 
Çalışma Bakanının ve heyetin gö
rüşmek isteğinde bulunduğu diğer 
zevatın heyetle açık görüşmeler 
yapmış olması olumlu izlenimler 
yaratmış ve ICFTU Heyeti yaptığı 
temaslardan büyük ölçüde mem
nun olarak ülkelerin© dönmüştür.

Şurası unutulmamalıdır ki, Ulus
lararası meselelerin çözümü, özel 
dikkati gerektiren, diplomasinin ku
rallarını tam anlamıyla yerine ge
tirmeyi ve açık davranmayı icap et
tiren bir olay olarak kabul edil
melidir. TÜRK-İŞ Uluslararası Hür 
işçi Sendikaları Konfederasyonu 
ile kendi arasındaki sorunları çöz
mede gerçekten anlayışla ve basi
retle davranmayı bilmiş, bu vasfıy

la da ülkemizde takdir toplamıştır. 
ICFTU Genel Sekreteri değerli mes
lektaşımızın Yurdumuzdan ayrılma
dan önce Basına yaptığı açıklama
da TÜRK-IŞ'in üyeliğini askıya al
mamızı gerektiren sebep kesinlikle 
ortadan kalkmıştır, ilişkilerimiz bun
dan böyle normal bir biçimde sür
dürülecektir» demesi calibi dikkattir. 
Gerçi ICFTU'nun üyeliğin askıya a- 
lınmasını ortadan kaldıracak kararı 
Mayıs ayında yapılacak toplantıya 
alınacaktır. Fakat bu toplantıya 
kadar ICFTU TÜRK-IŞ'le müsbet 
ilişkilerini geliştirecek TÜRK-İŞ'e 
gerekli desteğini sürdürecek ve 
Türkiye hakkında Avrupa'daki bazı 
çevrelerin sürdürdüğü olumsuz ha
vayı ortadan kaldırmaya çaba har- 
cıyacaktır. Bu yönüyle de son 
ICFTU heyetinin Türkiye'ye ycptığı 
ziyareti önemli bir ziyaret olarak 
kabul etmek ve bu ziyaretin orta
ya çıkardığı müsbet tablodan ya
rarlanmak gerekir. TÜRK-İŞ başta 
Sayın Genel Başkan olmak üzere 
icra ve Yönetim Kurullarıyla bu ge
lişmeden son derece memnundur. 
Türkiye'nin Uluslararası alanda se
sini daha bir başka biçimde duyur
masına vesile olacak Sendikal da
yanışmanın böylesine olumiu bir 
biçimde noktalanması hiç şüphesiz 
Hür Dünyanın yararınadır. Ve Tür- 
kiyenin Ulusal çıkarlarına bu U- 
luslararası dayanışmanın müsbet 
katkısı olacaktır. Olayı böylesine 
değerlendirmek ve TÜRK-IŞ/ICFTU  
ilişkilerinin müsbet bir biçimde ge
lişmesinden sevinmek gerekir. Mes
lektaşlarımızın tamamını Türkiye 
hakkında iyi intibalarla dolu clarak 
ülkelerine dönmeleri bizi sevindir
mektedir. Böyle olması da yadırgan
mamalıdır.



MPM’nin konut ve enerji 
konusundaki araştırması

Milli Prodüktivite Merkezi tarafından yayınlanan 
«Verimlilik» adlı broşürde, konut sorunu ve enerji üret mi 
i>e ilgili araştırmaların sonucu açıklandı.

Broşürde; Konut sorunu ile ilgili şu görüşler yer alı
yor l
KONUT SORUNU

Son yıllarda, inşaat sektöründe daraltıcı politikala
rın da etkisiyle bir durgunluk gözlenmektedir. Sektörde-’ 
ki bu durgunluk yan sanayii de etkileyerek, inşaat mal
zemeleri üretiminde darboğazlara, işsizlik sorununun art
masına ve konut açığının büyümesine neden olmaktadır.

Aşağıdaki tabloda I. II. ve IIJ. Plan dönemlerinde 
konut gereksinimi, üretim ve konut açığı sayısal olarak 
gösterilmiştir.

Konut Konut Konut 
gereksinimi üretimi açığı

l Plan dönemi 418.793 348.420 70.373
II. Plan dönemi 900.000 713,000 186.280

III. Plan dönemi 1.220.00 978.361 242.639
2.538.793 2.040.501 498.292

Kaynak IV. BSKP.
I. II. ve Ijll. Plan dönemlerinde konut gereksinimi 2,5 

milyon birim olarak tahmin edilmiş, ancak iki milyonun 
biraz üzerinde üretilerek IV. Plan dönemine yaklcşık
500.000 birimlik konut açığı ile girilmiştir.

IV. Plan döneminde ise toplam konut gereksin'mi 
1.705.065 olarak hesaplanmıştır. Konut talebindeki bu ar
tışa, ailelerdeki küçülme, yani büyük aile yaşantısından  
vazgeçme eğilimi, konut yenileme gibi faktörler de et
ken olmuştur.

KENTLERDE KONUT GEREKSİNİMİ 
Demografik 

değişikliklerden
doğacak kamu Yenileme Topkım

Yıllar gereksinimi gereksinimi gereksinme
1979 192.641 85.000 277.641
1980 230.460 85.000 319.640
1981 250.143 93.000 343.143
1982 269.544 98.000 367.544
1983 297.677 99.600 397.277
Toplam 1.240.465 464.600 1.705.065
Kaynak: IV BYKP

Tablodan da görüleceği gibi kentsel konut gereksi
nimi giderek artmış ve 1980 yılı başlarından beri üretim
deki yavaşlama bu açığın büyümesine yol açmıştır. Gü
nümüzde kentsel konut açığı yapılan tahminlere göre
1.000.000 birimin üzerindedir. Ayrıca hızlı nüfus artışı ve 
köyden kente göçler, bu sorunun çözümünü daha da 
güçleştirmekte ve kentlerin çevresinde sağlıksız gece
kondu yapımına neden olmaktadır.

IV. Plan döneminde kentleşme hızının yılda ortala
ma % 6.3 olarak öngörüldüğü düşünülürse, inşaat sek
töründeki durgunluğun giderilmemesi halinde, 1995 yılı 
konut açığının 4 milyon birimden fazla olacağı tchmin 
edilmektedir.
ENERJİDE TASARRUF

MPM'nin araştırmasında Enerji kullanımında verim
liliğin ve tasarrufun arttırılmasına da işaret edilerek şu

görüşler yer almaktadır:
ENERJİ KULLANIMINDA VERİMLİLİĞİN VE 
TASARRUFUN ARTTIRILMASI ŞART

Daha fazla enerji üretmek ve mevcut, kaynakların 
daha verimli kullanılması arasında bir karşılaştırma ya
parsak, İkincisinin daha kolay olduğu görülür. Enerji 
tasarrufu yapmak ve verimini artırmak onu daha fazla 
üretmekten daha ucuz, temiz, emniyetli ve bu konudq 
yapılacak yatırımların maliyeti daha düşüktür.

Petrol fiyatlarının giderek artacağı ve dünya petrol 
piyasasında ekonomik ve siyasi oluşumlar gereği doğ- 
ması muhtemel bir bunalım, tüketicileri enerji verimini 
artırmak ve daha etkili tasarruf yolları aramak için ha- 
rekete geçirmiştir. Kişilerin yakıt tüketiminde daha dik- 
katli olmaları (şehir içi kısa mesafelerde yürümek .ka
rayollarında taşıtların hızını düşürmek, binaların daha 
az enerji kullanılarak ısıtılması) ilâve yatırım gerektirme' 
den önemli ölçüde yakıt tasarrufu sağlar. Sanayi kesi
minde de alternatif enerji kaynaklarının arasında en uy
gun olanın seçilmesi ve enerji verimi yüksek teknoloji
lerin geliştirilmesi ile tasarruf potansiyeli daha da büyü
yecektir. Hükümetler, bu konuda her türlü teknik ve ma
li desteği sağlayarak yardımcı olmalıdırlar.

Yakıt verimi yüksek taşıt modellerinin geliştirilmesi, 
şehir içi ulaşımında kitle taşımacılığına ağırlık verilme
si, yapılarda ısı izolasyonunun sağlanması, kullanılmış 
metallerin (alüminyum, demir vb.) yeniden işlenerek de
ğerlendirilmesi, sanayi tesislerinde faydalı artık ısının 
entegre tesislerde elektrik enerjisine çevrilmesi gibi bel
li başlı konularda enerjinin korunması sağlanarak, kısa 
sürede olumlu sonuçlar elde edilir.

Enerji tasarrufu ve veriminin artırılması konusunda 
bazı somut örnekler verebiliriz.
—  Güneş enerjisi ile ısıtılan ve ısı yalıtımı iyi yapılmış 

konutlar, geleneksel yöntemlerle ısıtılan ve ısı yalı
tımı yapılmamış konutlara göre % 75 oranında yakıt 
tasarrufu sağlarlar.

—  Şehir içi ulaşımda toplu taşım araçlarının kullanıl
ması ile yolcu başına düşen Km. yol uzunluğu, ayn/ 
miktar yakıt tüketilerek bir otomobille alınan yoldan.
3 kat fazladır.

—  Kullanılmış hurda alüminyumun yeniden işlenerek 
kullanılabilir hale getirilmesi için gereken enerji, baş
langıçta yakıt verimi karayolu ile taşımacılığa göre
4 kat fazladır.

—  Sadece A.B.D.'de barış zamanında silâhlı kuvvetlerin 
yakıt tüketimini % 10 azaltmaları ile günde 160.000 
varil petrol tasarrufu sağlanabilir.

—  Yeterli miktarda hava ile şişirilmemiş taşıt lastikle
ri kilometre başına düşen yakıt tüketimini artırırlar.

—  Teneke kutu ve şişelerin atılmayarak yeniden değer
lendirilmesi İle sadece A.B.D.'de günde 70.000-80.000 
varil petrol tasarrufu sağlanabilir.

— Floresans ampuller elektrik enerjisinin 1/5’ini, adi 
ampuller ise 1/20'sini ışığa çevirirler.

—  Fabrikalarda faydalı artık ısının elektrik enerjisine 
çevrilmesi ile başlangıçta kullanılan enerjinin % 30'u 
geri kazanılabilir.

—  Saatte 80 km. hız yapan bir otomobil, saatte 110 
km. hız yapan otomobile göre % 20 daha az yakıt 
tüketir.

—  Kırsal bölgelerde, ev ısıtılmasında üzeri açık ateş 
yerine basit sobaların kullanılması ile odun tüketimi 
yarı yarıya azaltılabilir.
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6 ARALIKTA YAPILAN TOPLANTI BÜYÜK İLGİ GÖRDÜ (Yukarıda)

TÜRK-İŞ ile AAFLI a- 
rasında ortaklaşa plan
lanan ve başarıyla uygu
lanan eğitim çalışmaları 
Aralık ayında da proğ- 
ram çerçevesinde sürdü
rüldü.

6 Aralık Pazartesi gü
nü TÜRK-İŞ Genel Mer
kezinde yapılan «ÇALI
ŞAN KADINLAR KON
FERANSI», 7-8 Aralık ta
rihlerinde yine TÜRK-IŞ- 
te uygulanan «ÇALIŞAN 
KADINLARIN ÇOCUK SO 
RUNLARI» sempozyumu, 
ile devam eden çalışm a
ların 1982 İçindeki son 
uygulaması İzmir'de ya
pıldı.

6 ARALIK 1982
6 Aralık Pazartesi gü

nü TÜRK-IŞ Genel Teş
kilatlanma Sekreteri Yu
suf Ziya Kara'nın yöneti
minde başlayan «Çalı
şan Kadınlar Konferansı» 
nda, açış konuşmasını 
TÜRK-İŞ Genel Başkan 
Vekili ve Maden Fede

rasyonu Genel Başkanı 
Kemal Özer yaptı.

Kemal Ö zer çalışma 
hayatımızda rol alan ka
dınların sayısında gittik
çe artış olduğunu kay
dederek, bu kesimin so
runlarına ayrı bir yakla
şımla eğilmek gerektiği
ni, TÜRK-İŞ’in bu am aç
la çalışmalar yaptığını 
belirtti.

TÜRK-İŞ Genel Eğitim 
Sekreteri Kaya Özdemir, 
konferansa sunulan ilk 
tebliğinde, çalışan kadın
larla ilgili uluslararası a- 
landa sürdürülen ça lış
maların özetini yaptı ve 
ülkemizde 6 milyon çalı
şan kadın bulunduğunu, 
bunun yaklaşık yüzde 90'- 
ının tarım kesiminde ç a 
lıştığını söyledi.

Özdemir, Türk sendika
cılık hareketi içinde ka
dın işçilerinin sorunları
na önem verildiğini, sen
dikaların yönetimine ka
dınların ağırlık koymala
rı gerektiğini söyledi.

TÜRK-İŞ Kadınlar Bü
rosu Koordinatörü Rahi- 
me Akdoğan'ın çalışan  
kadınların kendi arala
rında tartışarak çözümle
mek zorunda oldukları 
sorunlar bulunduğunu ve 
bunun için TÜRK-IŞ'te 
Kadınlar Bürosu'nun faa
liyete geçirildiğini belir
ten tebliğinden sonra, Hu
kuk Fakültesi Öğretim Ü- 
yesi Doç. Dr. Ülker Gür- 
kan «Çalışan Kadınların 
Hukukî Sorunları» konulu 
tebliğini sundu.
PANEL

Konferansın tamamlün* 
masından sonra, Ankara 
Üniversitesinden Prof. Dr. 
Türkân Akyol'un yönettiğ/ 
bir panel yapıldı.

Panele, Prof. Dr. Güler 
Kaınra (SSYB Aile Plan
laması ve Ana - Çocufc 
Sağlığı Genel Müdürü. 
Hacettepe Üniversitesi 
Tıp Fakültesi Öğretim Ü- 
yesi), Prof. Dr. Turhan 
Akbulut (İst. Ün. Tıp 
Fak.}, İmren Aykut (Da*

nışma Meclisi Üyesi), 
Selma Tükel (Hürriyet 
Gazetesi mensubu), Uğur 
Batmaz (TEZ-BÜRO-İŞ 
Sendikası Genel Başka
nı) katıldılar.

Panele katılanlar sıra
sıyla «Ana-Çocuk Sağlı
ğı», «İşçi Sağlığı ve 
Kreş», «Anayasa'da Ka
dın Hakları», «Basın Ha
yatında Kadın ve Gaze
teci Gözüyle Çalışan Ka
dınların Sorunları», «Sen
dikal Açıdan Çalışan Ka
dınların Sorunları», ko
nuları üzerinde görüşleri
ni açıkladılar.

Panel, TÜRK-İŞ Genel 
Başkanı Şevket Yılmaz'ın 
konuşmasıyla sona erdi.
7 - 8 ARALIK

Program, «Çalışan Ka
dınların Çocuk Sorunları 
Sempozyumu» ile 7 ve 8 
Aralık tarihlerinde devam 
etti.

Çalışma Bakanı Prof. 
Dr. Turhan Esener, sem
pozyumda yaptığı konuş
mada, çalışan kadınlar i-

Eğitim çalışmaları aralıksız sürüyor
Türk-lş Kadınlar Bürosu ile Eğitim Bürosunun ortaklaşa 

düzenlediği proğıam eksiksiz uygulanıyor



Cin diğer ülkelerde getiri
len yasal istisnaları an
lattı ve ülkemizdeki uy
gulamalarla ilgili açıkla
malarda bulundu.

Esener, «Çalışan kadı
nın en büyük sorunu, ço
cuğunu bırakacağı bir 

, kreş bulamamasıdır» de
di ve kreş konusunda 
yaygın çalışmalar yapıl
dığını belirtti.

Kıbrıs Türk Federe Dev
leti Sağlık ve Çalışma

İ Bakanı Öze! Tahsin de, 
çalışan kadınların Türki
ye'de yasalarla korundu
ğunu ve bunun memnu
niyet verici bir tablo or
taya koyduğunu belirtti, 
Kıbrıs'ta kreş sorununun 
tamamen giderildiğini, 
Türkiye'de ise çalışan ka
dın nüfusunun çokluğu 
nedeniyle sorunun devam 
ettiğini belirtti.

T. Çocuk Esirgeme Ku
rumu Ankara Başkanı 
Prof. Orhan Koksal ve 
AAFLI Türkiye Müdür 
Yardımcısı Nurhan Ül
ker'in konuşmalarından 
sonra tebliğ sahiplerinin 
konuşmalarına geçildi.

«Çalışan Kadınların A- 
ile Sağlığı ve Aile Plan
laması Sorunları» konu
sunda Hacettepe Üniver
sitesi Nüfus Etüdleri Ens
titüsü Müdürü Prof. Dr. 
Ergül Tunçbilek ile Ha
cettepe Üniversitesi Halk 
Sağlığı Öğretim Üyesi ve 
TÜRK-İŞ/FPIA Proje Mü
dürü Gürbüz Turhan teb
liğlerini sundular.

Türk Harb-lş Sendikası 
Genel Başkanı Kenan Du- 
rukan'm yönettiği otu
rumdan sonra ikinci otu
ruma geçildi.

«Çalışan Kadınların A- 
na Sağlığı Sorunları» 
konulu ikinci oturum

TES-İŞ Federasyonu Ge
nel Başkanı Orhan Erçe- 
lik yönetiminde yapıldı.

Hacettepe Üniversitesi 
Halk Sağlığı Öğretim Ü- 
yesi ve Çubuk Hastane; 
si Başhekimi Prof. Dr. 
Ayşe Akın İle SSK  Anka
ra Doğumevi Başhekimi 
Dr. Mualla Yıldıran'ın 
tebliğleri okundu.

Birinci gün çalışm ala
rı, konularla ilgili tartış
mayla sona erdi.

8 Aralık Çarşamba gü
nü, «Çalışan Kadınların 
Çocuklarında Gelişme So? 
runları» ele alındı.

T EK SİF  Genel Sekrete
ri Zeki Polat yönetimin-> 
deki üçüncü oturumda H. 
Ü. T ıp . Fakültesinden 
Doç. Dr. Ufuk Beyazovaf 
aynı fakülte öğretim üyo- 
lerinden Prof. Dr. Atalay 
Yörükoğlu tebliğlerini o- 
kudular.

Çalışmaların son otu
rumunda ise «Çalışan 
Kadınların Çocukları için 
Kreşler» konusu ele alın
dı.

İstanbul Üniversitesi 
Tıp Fakültesi Bilim Dalı 
Başkanı Prof. Dr. Tur
han Akbulut ve H.Ü. Halk 
Sağlığı Öğretim Üyesi, 
Çocuk Esirgeme Kurumu 
Merkez Yönetim Kurulu 
Üyesi Dr. Bike Aksu Ko- 
caoğlu'nun tebliğlerini 
sundukları oturumu TEK

GIDA-Iş Sendikası Genel 
Teşkilatlandırma Sekrete

ri ri Orhan Balta yönetti.
Tartışma ve Kaya Öz- 

demir'in kapanış konuş
masıyla çalışmalar sona 
erdi.

İZMİR’DEKİ
PROGRAM

TÜRK-İŞ ile AAFLI ara- 
sında ortaklaşa düzenle- 
nan 12 bölümlük eğitim 
programının üç ve dör
düncüsü İzmir'de yapıldı.

30'ar kişilik iki ayrı se
minerin yapıldığı ça lış
maların ilki 20-23 Aralık, 
İkincisi de 21-24 Aralık 
tarihleri arasında uygu
landı.

Programın birinci gü
nünde TÜRK-İŞ Eğitim 
Müdürü Enure Kocaoğlu. 
TÜRK-İŞ Bölge Temsilcisi 
Ertuğrul Bulmamış, TÜRK 
-İŞ Yönetim Kurulu Ü- 
yesi Çetin Göçer, TÜRK- 
İŞ Kadınlar Bürosu Koor
dinatörü Rahime Akdoğan 
ve AAFLI temsilcisi Nur
han Ülker birer konuşma 
yaptılar.

«Kadın İşçiler Liderlik
Eğitimi» adını taşıyan e- 
ğitim programında «Çağ
daş Toplumda Kadın» ko
nusu Ege Üniversitesi İk
tisat Fakültesinden Prof. 
Dr. Nezihe Sönmez, «Hür 
Sendikacılık» konusu

TÜRK-İŞ Eğitim Müdürü 
Emre Kocaoğlu, «Çalışan 
Kadınların Çocuklarının 
Psikolojik ve Sosyal So
runları» konusu Ege Üni
versitesi İktisat Fakülte
sinden Dr. Ayşe Gül Eker, 
«Kadın İşçilerin İşyeri So
runları ve Çözüm Yolları» 
konusu TÜRK-İŞ Kadınlar 
Bürosu Koordinatörü Ra
hime Akdoğan tarafından 
işlendi.

TÜRK-İŞ Bölge Temsil
cisi Ertuğrul Bulmamış'in 
yönettiği ve dört şendi’ 
kaçının katıldığı «Günü
müzde Sendikaların Gö
rev ve Sorumlulukları» 
konulu panelden sonra 
seminer çalışmalarına de
vam edildi.

Doç. Dr. Sabahat Tez- 
can (H. Ü.) tarafından 
«Kadın Sağlığı» ve «Aile 
Sağlığı, Aile Planlaması» 
konulan işlendi.

İki bölümden oluşan 
seminerlerin son günle
rinde de Hacettepe Üni
versitesinden Dr. Bike 
Aksu Kocaoğiu’nun «Ge* 
nel Beslenme ve Aile Bes
lenmesi» ile «Çocuk Sağ
lığı» konularındaki teb
liğleri okundu.

TÜRK-İŞ'ten yapılan 
açıklamaya göre 12 dizi- 
lik eğitim; uygulaması ye
ni yılın ilk günlerinde de 
Adana'da devam edecek.

Prof. Dr. Türkan Akyol'un yönettiği panele katılanlar.
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•  AKDENİZ BÖLGESİ SOSYAL
KOORDİNASYON TOPLANTISINDA 
BİR KONUŞMA YAPAN SOSYAL  
GÜVENLİK BAKANI ŞİDE, 
SER B EST ÇALIŞAN ÇİFTÇİLERİN  
BAĞ-KUR'A, TARIM İŞÇİLERİNİN  
S SK ’YE BAĞLANACAĞINI 
SÖYLEDİ.

İş kazalarında kaybolan 
işgünü sayısının giderek 
artacağı öne sürüldü

İstanbul Üniversitesi, Sosyal 
Tıp Bilim Dalı Başkanı Prof. 
Dr. Turhan Akbulut, «İşçi 
sağlığı» konulu araştırmasın
da, iş kazaları nedeniyle yiti
rilen iş günü sayısının büyük 
boyutlara ulaştığını ve bu du
rumun gelecekte daha da önem 
kazanacağını ileri sürdü. Araş
tırmada, gelecek yıl tarımdan 
sanayi ve hizmet sektörüne ka
yacak yaklaşık 200 bin işçiden 
büyük bir bölümü niteliksiz ol
duğundan iş kazalarının arta
cağı savı da yer almakta. Ak- 
bulut'un verdiği sayısal bulgu
lara göre, 1981 yılında iş kaza
ları nedeniyle çalışılamayan iş 
günü sayısı 2 milyon 331 bin 
485.

AKDENİZ Bölgesi Sosyal Güvenlik 
Koordinasyon Toplantısı'nda konuşan 
Sosyal Güvenlik Bakanı Sadık Şide
1983 yılına SSK'nin 300, Bağ-Kur'un 
da 35 milyar liralık bütçelerle girecek
lerini belirtti.

Adana’da yapılan toplantıyı bir ko
nuşma ile açan Sosyal Güvenlik Ba
kanı Sadık Şide SSK ile ilgili olarak 
şunları söyledi:

«SSK 1983 yılına yaklaşık 300 mil
yar liralık bütçe iie girmektedir. Bu 
bir kamu kuruluşu için önemli 
bir miktarı ifade etmektedir.

Önümüzdeki yıl kurum 650 bin ka
çak işçinin kapsama alınması için 
yoğun bir1 çabaya girecektir. Öte yan
dan bugüne l$adar sigorta programla
rından yararlanamamış bulunan tarım 
ve orman işçileri de SSK'ya bağlana
caktır.»

Sadık Şide işçi konutlarıyla ilgili 
olarak da şöyle konuştu:

«SSK kredisiyle başlamış ancak 
çeşitli nedenlerle tamamlanamamış 
60 bin konuttan bu yıl 22 bin kadarı 
bitirilmiş ve işçi ailelerinin istifadesi
ne sunulmuştur. Toplu konut fonun
dan destek kredisi sağlanması halin
de halen 38 bin konutun önemli bir 
kısmının 1983 yılında büyük bir ham
le ile tamamlanabileceği ümit edil
mektedir.

Öte yandan, inşaatları yıllar önce
sinden başlamış bulunmakla beraber 
yarım kalmış bulunan, sağlık, hizmet, 
rant tesisleri gibi inşaatların yüzde 
40'ı yıl sonuna kadar tamamlanmış 
olacaktır.

Diğerlerinin ise önümüzdeki yıl ta
mamlama kampanyasının sürdürülme-

SSK’nin 1983 
bütçesi 300 j 

i milyar lira 
olacak

si suretiyle peyderpey hizmete açılma
sına gayret sarf edilecektir.

SSK'nin güneş enerjisinden yararla- 
mada Türkiye'de öncelik yaptığını ha
tırlatan Bakan» sözlerini şu şekilde 
sürdürdü :

«SSK sağlık hizmetlerinin yaygınlaş
tırılması yanında, hizmet standardı
nın yükseltilmesi çalışmalarına önem 
vermektedir.

1983 bu alanda düzenlemelerin ta
mamlanması yılı olacaktır. SSK. sağlık 
tesislerinde görülen doktor eksiği ise 
sağlık personelinin mecburi hizmeti 
ile İlgili yasa sayesinde peyderpey gi- 
giderilmektedir. Sağlık tesislerimiz 
yeni tıbbi malzemelerle donatılmakta
dır. Alınan tedbirlerle muayene ve te
davi için hastalarımızın kurum dışı 
sağlık kuruluşlarına havale edilmesine 
ihtiyaç duyulmayacak bir seviyeye 
ulaşmak amacımızdır.»

1983 yılında Bağ-Kur üyelerine sağ
lık hizmetlerinin götürülmesine baş
lanacağını kaydeden Sadık Şide ayrı
ca tarımda kendi nam ve hesaplarına 
çalışan çiftçilerin de Bağ-Kur kapsa
mına alınacaklarını belirtti.

Sosyal Güvenlik Bakanı sözlerini 
şöyle sürdürdü :

«Burada Bağ-Kur’un önemli bir faa
liyetini açıklamak yararlı olacaktır. 
Geçtiğimiz Nisan ayında yürürlüğe gi
ren 2654 sayılı kanunun sağladığı im
kan sayesinde, Bağ-Kur üyeleri 1982 
tarihinde kadar ödedikleri takdirde bu 
borçlarını gelir vergisi uygulamasında 
gider olarak gösterebileceklerdir.»

1 8



1 9 8 2 ’de 2 2  bin 
konut 
tamamlandı

N a z m i  E r g i l  

y e n i d e n  s e ç i l d i

#  ŞİDE, YETERLİ KREDİ 
SAĞLANIRSA, 1983'DE 38 
BİN İŞÇİ KONUTUNUN 
TAMAMLANACAĞINI SÖY
LEDİ.

Sosyal Güvenlik Bakanı M. Sadık 
Ş;de; 1982 yılında 22 bin işçi konu
tunun tamamlanarak hak sahiplerine 
dağıtıldığını açıkladı.

Toplu Konut Fonu'ndan yeterli kre
dinin sağlanması halinde 1983 yılın
da 38 bin işçi konutunun tamamlan
maya çalışılacağını belirten Sadık Si
de; son iki yıl içinde SSK'ya ait 41 
tesisin bitirilerek hizmete açıldığını 
söyledi.

Sosyal Güvenlik Bakanı Şide, yap
tığı yazılı açıklamada; Bakanlığının 
27 aylık çalışmasıyla, ilgili açıklama
larda bulundu.

Şide, yarım kalmış işçi konutları
nın 14 bin kadarının İstanbul, 8 bin 
kadarının Ankara, 6 bininin de izmir- 
de bulunduğunu 10 bin yarım haideki 
konutun da muhtelif illerde bulundu
ğunu kaydetti.

★ ★ ★

TES-İŞ Federasyonuna bağlı Anka
ra TES-İŞ Sendikasının geçtiğimiz 
günlerde yapılan Genel Kurulunda, 
Nazmi Ergil yeniden Başkanlığa se
çildi.

Hey'et Ata'nın huzurunda saygı duruşunda.

“Türk kadını çağdaş yapısını 
Atatürk’e borçludur,,

#  ULUSLARARASI KADINLAR GÜNÜ NEDENİYLE, 
ÇALIŞAN KADINLAR ADINA BİR HEY'ET ANIT-KABIR'İ 
ZİYARET ETTİ.

Uluslararası Kadınlar Günü 
nedeniyle TÜRK-İŞ tarafından 
düzenlenen «Çalışan Kadınlar 
Konferansı» Ankara'da yapıldı.

Konferans öncesi, TÜRK-İŞ 
Kadınlar Bürosu öncülüğünde, 
çalışan kadınları temsilen bir 
hey'et ANIK-KABİR’e giderek 
ATATÜRK'ün mozolesine çiçek 
koydu.

TÜRK-İŞ Kadınlar Bürosu Ko
ordinatörü Rahime AKDOĞAN,

ANIT-KABİR özel defterine şun
ları yazdı:

«Yüce ATATÜRK;
Dünya Kadınlar Günü nede

niyle manevi huzurunda, çalışan 
Türk kadınlarının temsilcileri o- 
larak saygı ile eğiliyoruz.

Çalışan kadınlarımız, çağdaş 
dünyadaki bugünkü yerini dev- 
rimlerin sayesinde elde etmiştir.

Minnet duygularımızla.»

Ergil, Genel Kurulu açarken yaptı
ğı konuşmada; Anayasa çalışmaları 
nedeniyle TÜRK-İŞ yöneticilerini kut
ladı ve çalışına hayatıyla ilgili yasala
rın düzenlenmesinde işçi kesiminin 
sesine kulak verileceği yolundaki a- 
çıklamaların umut verici olduğunu 
söyledi.

Türk Kadınının şükranları özel deftere yazıldı.
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Lüleburgaz Orman Fidanlığı işyerindeki seminere katılanJar.

Sarımsaklı Şeker Fabrikaları A.Ş. işyerindeki seminerden görünüş,

Tarım-İş
eğitim

çalışmaları
sürüyor

Tarım-İş Eğitim çalışmalarından bir başka görüntü.

20

•  TARIM-İŞ G EN EL BAŞKANI IR
MAK: «TARIM İŞÇİLERİNİN EĞ İ
TİMİ DİĞER KESİM LERE ORAN
LA AYRI BİR ÖNEM VE ANLAM 
TAŞIR» DEDİ.

Tarım-İş Sendikasının, Uluslarara
sı Tarım ve Plântasyon İşçileri Fe
derasyonu (IFPAAW) ile müştereken 
sürdürdüğü eğitim çalışmaları Aralık 
ayında da yoğun biçimde devam etti.

Lüleburgaz Orman Fidanlığı ve 
Türkgeldi Üretme Çiftliğinde çalışan  
tarım işçilerinin yararlandığı eğitim 
programını takiben, Sarımsaklı Şeker 
Fabrikaları A.Ş. işyerinde eğitim ça
lışması yapıldı.

Yalova Deviet Üretme Çiftliği ve 
Atatürk Bahçe Kültürleri işyerinde de 
Aralık ayında eğitim programı uygu
layan Tarım-iş Sendikası; bu çalış
maların 1983 yılında da devam ede
ceğini açıkladı.

IRMAK'IN SÖ ZLERİ

Tarım-İş Sendikası Genel Başkanı 
Zeynel Irmak, eğitim çalışmalarıyla 
ilgili olarak şunları söyledi:

«Sendikamızın teşkilatlanma çalış
malarınım hızla sürdürüldüğü bu dö
nemde, eğitim çalışmalarına da bü
yük önem veriyoruz. Üyesi bulundu
ğumuz Uluslararası Kuruluş IFPAAW 
ile müştereken uyguladığımız çalış-» 
malar büyük ilgi görmektedir.

«Tarım işçilerinin eğitimi, diğer ke
simlere oranla ayrı önem ve anlam 
taşımaktadır.

«Gördüğümüz yakın ilgi, 1983 için
de uygulanacak eğitim çalışmaları 
için bizi teşvik etmiştir1. Amacımız, 
daha çok tarım işçisine eğitim hizmeti 
götürebilmektir.»
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KOOPERATİFÇİLİK

YAZAN

Abdülkadir ERSOY

Tüketim  Kooperatifleri ve  
Tüketici Sağlığ ın ın  Korunm ası

•  t ü k e t i c i  h u z u r s u z d u r , k a l i
t e  KONTROLÜ YAPILMAMIŞ VE 
KALİTELİ OLUP-OLMADIĞI B E
LİRLENM EMİŞ GIDA MADDELE
RİNİ SATIN ALMAK İSTEM E
M EKTEDİR.

•  TÜKETİCİYE GEREKLİ EĞİTİM  
VE BİLİNÇ VERİLİRSE ÜRETİCİ 
İYİ VE KALİTELİ MAL ÜRETMEK  
MECBURİYETİNDE KALACAKTIR.

Tüketici sağlığı ile ilgili haberler son günler
de gazetelerimizin ilk sayfalarında en önemli haber
ler arasında yer almaktadır. Bu konuda çıkan ha
berler biz tüketicileri yakından ilgilendirmektedir.

Bu haberler üzerine, tüketicinin korunması ola
yına değişik çevreler, değişik yorumlarla çözüm 
yolları aramaktadırlar. Üreticiler, sanayiciler ve 
onların temsilcileri olan kuruluşlarda kalitesiz mal 
üretiminden, sağlığa zarar verecek yiyecek ve içe
cekten şikâyetçidirler. Şikâyet mekanizması ile bun
ları önleyebileceklerini iddia ederek kaliteli üretime 
ancak bu şekilde yön verebileceklerine inanmakta
dırlar.

Ancak, biz tüketiciler bu çözüm yollarına yete
rince güvenememekteyiz. Bizler tüketici olarak her- 
şeyi sadece devletten, belediyelerden ve üniversite
lerden de beklememekteyiz. Onların yanında tüketi
cilerin kendi öz kuruluşları olan güçlü tüketim koo
peratifleri ve onların üst kuruluşları ile soruno çö~ 
züm aramaktayız.

Kooperatifler tüketiciye gerekli eğitim ve 
bilinci vereceklerdir. Kooperatif üst örgütlerinin 
sahip olacakları kalite kontrol laboratuvarları ile 
tüm satılan malların kontrolü sağlanabilir. O za
man tüketici bakkalda, süpermarkette, kooperatif 
mağazasında kaliteli olduğu onaylanmış malı gö
nül huzuru içinde alacaktır.

Günümüzde sadece emekleriyle geçimlerini 
sağlayan çalışan kesim, kazandıkları parayı en 
verimli şekilde harcamak durumundadır. Tabloda

•  G ER EK  TÜKETİCİNİN EĞİTİMİN
DE G ER EK SE  ÜRETİLEN MALLA
RIN KONTROLLERİNDE TÜKETİM  
KOOPERATİFLERİ ÜST ÖRGÜT
LERİNE BÜYÜK GÖREVLER DÜŞ
MEKTEDİR.

#  Y İYECEK  VE İÇ EC EK  GİBİ MAL
LARIN ÜRETİMİNDE BAŞTAN  
SAVMACILIKTAN VAZGEÇİLEREK  
TÜKETİCİNİN KOOPERATİFLER  
ÇATISI ALTINDA TOPLANMALARI 
GEREKLİDİR.

değişik ülkelerde çalışanların nereye gelirlerinin 
ne kadarını ayırdıklarını görmekteyiz.

Beslenme Kira Giyim Eğlence
Yüzde Yüzde Yüzde Yüzde

TÜRKİYE 53 21 20 6
İNGİLTERE 46 10 35 9
İTALYA 45 6 32 17
FRANSA 45 5 40 10
HOLLANDA 37 9 32 22
ALMANYA 36 11 35 18

Tablo: Türkiye'de ve Avrupa Ülkelerinde aileler 
gelirlerini nereye harcıyorlar (Günaydın 
Gazetesi)

Tabloda da görüldüğü gibi çalışanların sağlı
ğa ayırabilecekleri para hemen hemen yok gibi? 
dir. Bu nedenle hastalanmamak mecburiyetinde
dirler Bunun yanında eğitime ve eğlenceye de 
bütçesinden hiç para ayıramayanlar dengeli ve 
sıhhatli beslenmek için dikkatli olmak durumun
dadırlar. Ayrıca beslenmek için satın aldıkları yi
yecek ve içecek maddelerinden sağlıklarının bozul
ması onları hem maddi hem de manevi çöküntüye 
uğratacaktır.

Çarşıdan, pazardan, bakkal ve kooperatif ma
ğazalarından temin ettiğimiz tüketim mallarının, 
özellikle gıda maddelerinin sıhhatimizi bozmıyacak 
nitelikte olması için nelere dikkat etmeleri konu
sunda Sayın Uzman Gönül Ungan'la bir sohbet 
yaptık. Ülkemizde tüketicinin korunmasında yapıl
ması gereken çalışmaları gelecek yazımızda sîzle
rin bilgisine sunacağız.
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işçi Sağlığı ve Aile Planlaması Projesi Koordinasyon toplantısından bir görünüş.

İşçi Sağlığı ve Aile Planlaması 
Projesi koordinasyon toplantısı yapıldı
YILMAZ : «BİZİM ANLAYIŞIMIZDA AİLE PLANLAMASI,

İNSANLARINI ÇOCUK SAYILARINA KARIŞMAK DEĞİL, 
SADECE İSTEDİKLERİ SAYIDA ÇOCUK YAPMALARINI 
SAĞLAMAKTIR» DEDİ

TÜRK-İŞ ve Uluslarara
sı Aile Planlaması Derne
ği (FPIA) tarafından or
taklaşa düzenlenen «İşçi 
Sağlığı ve Aile Planlama
sı Projesi Koordinasyon 
Toplantısı» Ankara'da ya
pıldı.

TÜRK-IŞ Genel Merke
zinde yapılan toplantıyı 
bir konuşmayla açan 
TÜRK-IŞ Genel Başkanı 
Şevket Yılmaz, dört böl 
gede SSK  hastanelerin
de yapılacak aile planla
ması pilot çalışmaları 
hakkında bilgi verirken, 
«Bizim anlayışımızda ai
le planlaması, insanların 
çocuk sayılarına karışmak 
değil, sadece istedikleri 
sayıda çocuk yapabilme
lerini sağlamaktır» dedi.

TÜRK-İŞ ve FPIA tara
fından uygulanacak ortak 
projede, çocuk istemeyen 
ailelerin yanısıra, çocuk 
isteyen ailelere de yardım

edileceğini açıklayan Yıl
maz şunları söyleri:

«Bir ülkede her yıl ar
tan bir milyon nüfusun 
yarısına bile iş  bulama
yan bir ekonomi varsa, 
iki milyon sigortalı işçi
ye karşılık, 3,5 milyon 
(bazı hesaplara göre 12 
milyon) işsiz sokakta 
dolaşıyorsa, bu ülkede 
aile planlaması zaruret 
haline gelmiştir.

«Bizim anlayışımızda 
aile planlaması, insanla
rın çocuk sayılarına ka
rışmak değil, sadece is 
tedikleri sayıda çocuk 
yapabilmelerini sağla
maktır. Sağlık kuralları 
gereğince, doğumlar 
arasında üç-dört yıl ara  
verildiği sürece, her ai
lenin istediği kadar ço
cuk yapması, onun vaz
geçilmez özgürlüğüdür, 
önemdi olan, istenilen 
hamileliklerin gerçekleş-

leşmesi, istenmeyenle
rin ise daha başında ora- 
lenebilmesidir. Türk va  
tandaşlarının bu önemli 
konuda seçme ve uygu
lama özgürlükleri olm a
lıdır. Projemiz içinde, 
istenmeyen hamilelikler 
için kürtaj ve kısırlaştır
ma yöntemleri bulunma
maktadır»

Sağlık ve Sosyal Yar
dım Bakanlığı Müsteşar 
Başyardımcısı Dr. Ertuğ’ 
rul Aker de, Bakan Ko
ya Kılıçturgay adına 
yaptığı konuşmada, ça 
lışanların tek varlığının 
emek olduğunu, emeğin 
ise sağlıklı olunmaya 
bağlı bulunduğunu be
lirtti, «Çalışanların sağ
lığının ve iyilik halinin 
devamı için sağlık ko
şullarının iyileştirilmesi
nin önemi çok büyüktür» 
dedi.

Çalışan kesimlerde gö
rülen sağlık sorununun

kaynağında, hızlı nüfus 
artışının önemli rol oy
nadığını belirten Aker, 
«Organize sektörde etki
li bir aile planlaması 
programının başlatılma
sı ile ilgili olarak yapılan 
atılımiarı, işçi ailelerinin 
refahına yönelik çalışma
ların esasını meydana 
getirecektir. Bu sayede, 
işçi, bakabileceği kadar 
çocuk sahibi olmakla 
sağlıklı, huzurlu ve gü
ven içinde olacağından, 
verimi de artmış olacak
tır» dedi.

Dr. Ertuğrul Aker, aile 
planlaması konusunda 
işveren ve işçi kuruluşla
rı ile Bakanlığı arasında 
gerekli işbirliğinin kurul
ması halinde, işçi kesi
minin etkili bir aile plan
laması hizmetinden ya
rarlanacağını, bundan 
da ülkenin ekonomik ve 
toplumsal gelişmesi ba
kımından yararlar sağla
nacağını sözlerine ekle, 
di.

Sosyal Güvenlik Ba
kanı Sadık Şide adına 
konuşan SSK  Genel Mü
dür Yardımcısı Dr. Ke
mal Baydar ise. Türki
ye'de 17 yıldanberi uy
gulanmakta olan nüfus 
planlaması çalışmaların
dan beklenen sonuca 
henüz ulaşılamadığını

2 2



kaydederek şunları söy
ledi i

«Türkiye'de yapılan 
çalışm aicra rağmen nü
fus artış hızı 1970 yılın
da binde 26,1980 yılında 
ise binde 23 olmuştur. 
O ysa kî, nüfus planla
masına gidilen, kültür 
seviyesi daha düşük ül
kelerde nüfus artış hızı, 
Hindistan'da binde 21'e, 
güney doğu Asya'da  
binde 23'e düşürülebil- 
miştir. Bu oran, okullar
da verilen cinsel fegitim- 
le ABD'de binde 17» A v
rupa ülkelerinde ise 
binde 7'd ir.»

Hacettepe üniversite
si Nüfus Etüdleri Ensti
tüsü Müdürü Prof. Dr. 
Ergül Tunçbilek de, nün 
fus artış hızının yüksek 
olmasının sakıncaları 
üzerinde durdu, Türki
ye'de ailelerin nüfus bas
kısının bilincine vardığı
nı, yapılan araştırmala
ra göre üçten fazla ço
cuk istenmediğinin an
laşıldığını söyledi.

Prof. Dr. Tunçbilek, 
Devlet sektörü, üniver
siteler ve işçi kuruluşla
rı olarak nüfus planla
ması çalışmalarının or

Projenin uygulamaya konulmasj için çalışmalar aralıksız sürüyor

taklaşa yürütülmesi ge
rektiğini, Hacettepe Üni
versitesinin bu konuda 
yardıma hazır olduğunu 
sözlerine ekledi*

Daha sonra söz alan 
Sağlık ve Sosyal Yardım  
Bakanlığı Aile Planla
ması ve Ana Çocuk 
Sağlığı Genel Müdürü 
Prof. Dr. Güler Kanra, 
Türkiye'de nüfus planla-/ 
masının ana ve çocuk 
sağlığı açısından şart 
olduğunu b e l i r t t i ,  
Türkiye'de bebek ölüm
lerinin yüzdesinin yük
sek olduğunu hatırlata
rak şunları söyledi :

«Türkiye'de günde 10-
12 çocuk önlenebilir ne
denlerle, yani yetersiz ve 
dengesiz beslenmedan 
ölmektedîr. Bu n ed sa  
bebek ölümlerinde birin
ci sıradacijr. Ayrıca; Tür
kiye'de yılda 450 b?n ge
belik, düşükle sonuçlan
maktadır. Bunun yüzda 
93'ü istenmeyen gebelik
tir. Bunun önlenmesi ge
rekir. Bakanlığımız bu 
tür çalışmalarda elinden 
geleni yapacaktır»
PROJE

Türk-Iş ve FPIA tara
fından ortaklaşa düzen

lenen ve uygulanmakta 
olan Aile Planlaması 
Projesi beş yıl süreli 
olup, İstanbul Bakırköy, 
İzmir Tepecik, Ankara 
Ulucanlar ve Gaziantep 
S SK  Hastanelerinde uy
gulanacaktır.

Projenin 22 aylık bö
lümü için gerekli 40 mil
yonluk finansmanın sağ
landığını belirten yetki
liler, doğum, kontrolü için 
gerekli araç, gereç ve 
ilacın yurt dışından sağ
lanacağını belirttiler.

TÜRK-İŞ işçi Sağlığı ve Aile Planlaması Bürosu, projeyle ilgili çalışm alar sırasında.

2 3
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•  1983’DE KIDEM 
TAZMİNATI TAVANI 
77.500 LİRA 
OLARAK BELİRLENDİ

HER KATSAYI ARTIŞI 
KIDEM TAVANINI 
625 LİRA 
ARTTIRIYOR

ii""11̂  !■ ■■ .... ..., ..I III ---> ...........................  .. ............................. t iihM , ̂  _ , >1

Kıdem tazminatının 
asgari iicıetle olan 

İlişkisi kesildi
Esener:" Kıdem Tazminatı Fonu 

yasa tasarısı da hazır,,

Danışma Meclisi'nde kıdem tazmi
natı ile asgari ücret arasındaki bağ
lantıyı kaldıran yasa tasarısı görüşü
lerek kabul edildi.

Tasarı aynen yasalaştığı taktirde, 
katsayı 34 olduğundan kıdem tazmi
natı tavanı 1983 yılında 77 bin 500 
lira olacak. Kıdem tazminatı tavanı, 
2500 göstergenin katsayı ile çarpımı 
sonucu ortaya çıkacak rakamla 75 
bin lira arasındaki farkın dörtte biri
nin 75 bin liraya eklenmesi sonucu 
bulunacak.

Çalışma Bakanı Turhan Esener ta
sarıyı savunurken, işverenin mâliye
nin ve ülkenin içinde bulunduğu du
rumun, kıdem tazminatına geçici bir 
sınır getirmeyi gerektirdiğini bildirdi.
12 Eylül'den önce 20-24 milyon lira 
kıdem tazminatı alan işçilerin bulun
duğuna dikkati çeken Esener, 12 Ey- 
lüi'den sonra getirilen tavanın da öne
mini yitirdiğini anlattı. Türk-İş temsil
cileri ile yapılan görüşmeler sonunda 
asgari ücret ile kıdem tazminatı ara
sındaki bağlantının kaldırılmasını ka- 
rarlaştıdıklarını ifade eden Esener, 
şöyle devam etti :

«Kazanılmış haklardan geriye git

miyoruz: Ancak 7200 lira asgari ücret
le insan çalıştırmak da mümkün de
ğil. işçi çıkartma yasağı var. Ekono
mik nedenlerle işçi çıkartılması ta
leplerini inceliyoruz ve uygun bulunur
sa iz'n .veriyoruz. Ancak bakıyoruz 
işveren bu seferde kıdem tazminatını 
ödemeyediği için işçiyi çıkartamıyor, 
kıdem tazminatı tavanı artacak diye 
asgari ücreti artıramıyorsunuz.»

Esener, daha sonra kıdem tazmina
tı fonu yasa tasarısını hazırladıkla- 
dıklarını, ancak bazı sakıncaları oldu
ğu için bugüne kadar DM’e sevk 
edemediklerini belirtti ve «Fon tasarı
sında da kıdem tazminatı aynı tavanı 
getireceğiz» dedi. Esener, her katsa
yı artışında, kıdem tazminatı tava
nında 625 liralık artış olacağını an
lattı..

Maliye Bakanı Adnan Bazer Kafa- 
oğlu ise, bir soru üzerine asgari üc
ret yerine katsayıya tazminatın bağ
lanmasının memur aylıklarına etkisi 
olmayacağını söyledi ve «Memurların 
emekli ikramiyelerini artırmamız şim
dilik söz konusu değil. Emekli San
dığı, aksi halde emekli ikramiyelerini 
ödeyemez» dedi.

YORUM

1.1.1983 tarihinden iti
baren, İş Yasasında gös
terilen sebeplerden birine 

dayanarak iş ilişkisi
nin sona ermesi ha
linde, işçiye her hiz
met yılı için ödene
cek kıdem tazminatı 
miktarının tavanı, 
2762 sayılı yasa 
uyarınca, en yüksek 
Devlet Memuruna 
T.C. Emekli Sandığı 

Kanunu hükümlerine göre 
bir hizmet yılı için ödene
cek emeklilik ikramiyesini 
geçemeyecektir.

Anılan yasa, Ek geçici 
Madde ile, mevcut tavanın 
dondurulmasını engelle
mek, ve belli oranda tavan 
artışı sağlamak amacıyla, 
yukarıda belirtilen esasa 
göre hesaplanacak tavan 
ile eşitleninceye kadar 
beher yıl için, 75.000 TL. 
nın üzerine, 2500 göster
genin bütçe Kanununda 
belirtilecek memur aylık 
Katsayısı ile çarpımı sure
tiyle bulunacak tutarının
75.000,— TL. ile arasında
ki farkın 1/4 ününün tava
na eklenmesini öngör
müştür.

Yasal düzenlemeye gö
re, 1983 yılı için, memur 
katsayısı 34 olduğuna ve 
gösterge' 2500 olduğuna 
göre, ikisinin çarpımı
85.000,— TL. etmektedir. 
Bu rakamın tavan olan
75.000,— TL. 'ile farkı
10.000,— TL. dır. Bunun 
1/4 ü ise 2.500,— TL. ola
cağından, kıdem tazminatı 
tavanı bu yıl için 75.000 + 
2.500 = 77.500,— TL. ola
caktır.



İşten çıkma tazminatı ile kıdem tazminatı aynı 
anlamdadır ve ödenecek kıdem tazminatı miktarı 

iş yasası'nda belirlenmiştir

ÖZET: İŞTEN ÇIKMA TAZMİNATI İLE KIDEM TAZMİNATI AYNI 
ANLAMA GELM EKTEDİR. ÖDENECEK KIDEM TAZMİNATININ 
MİKTARI DA İŞ YASASI'NIN 14. MADDESİNDE BELİRLENM İŞ
TİR. DAHA ÖNCEKİ BİR DAVA İLE İŞÇİNİN KIDEM TAZMİNA
TINI ALDIĞI ANLAŞILDIĞINA GÖRE, BU DAVANIN REDDİ G E
REKİR.

YARGITAY HUKUK GEN EL KURULU 
E. 1979/9-1497 
K. 1981/631 - 
T. 23.9.1981

DAVA: Taraflar arasındaki «alacak» davasın
dan dolayı yapılan yargılama sonunda; İstanbul 
6. İş Mahkemesince davanın kabulüne dair verilen 
27.12.1978 gün ve 106-1467 sayılı kararın ince
lenmesi davalı vekili tarafından istenilmesi üze
rine,

Yargıtay 9... Hukuk Dairesinin ^7.3.1979 gün 
ve 319-4614 sayılı ilâmı: «...Herkes iddiasını is
patlamakla yükümlüdür. Davacı dayandığı bu bel
genin aslını ibraz edemediği gibi »fotokopisinin as
lına uygunluğunu da yeterli delillerle de kanıtlı- 
yamamıştır.

Esasen sözü edilen fotokopinin değişik mad
delerinde yer alan işten çıkma tazminatı kıdem 
tazminatı anlamındadır. Ödenecek kıdem tazmina
tının miktarı iş Kanununun 14. maddesinde belir
lenmiştir. Daha önceki bir dava ile davacının ka
nuni kıdem tazminatını aldığı anlaşıldığına göre,

davanın reddi icap ederdi...» gerekçesiyle bozula
rak dosya yerine geri çevrilmekle, yeniden yapılan 
yargılama sonunda; mahkemece önceki kararda 
direnilmiştir.

KARAR: Hukuk Genel Kurulunca incelenerek 
direnme kararının süresinde temyiz edildiği anla
şıldıktan ve dosyadaki kâğıtlar okunduktan sonra 
gereği görüşüldü:

Tarafların karşılıklı iddia ve savunmalarına, 
dosyadaki kâğıtlara, açıklanan gerektirici neden
lere göre, Hukuk Genel Kurulunca da benimsenen 
Özel Daire bozma kararına uyulmak gerekirken 
önceki kararda direnilmesi usul ve yasaya aykı
rıdır. Bu nedenle direnme kararı bozulmalıdır.

SONUÇ: Temyiz itirazlarının kabulü ile, diren
me kararının Özel Daire bozma kararında göste
rilen sebeplerden dolayı BOZULMASINA, 23.9.1981 
gününde oybirliğiyle karar «verildi.
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tazminatının yalnız üst sınırına ilişkin olmayıp 

ödenmesi esaslarını da kapsamaktadır
YARGITAY HUKUK GEN EL KURULU 
E. 1982/3021 
K. 1902/4158 
T. 24.4.1982

ÖZET: 2320 SAYILI YASA'NIN YASAKLAYICI HUKMU, KIDEM TAZMİ
NATININ ÖDENECEK EN ÇOK MİKTARINA İLİŞKİN OLMAYIP ÖDEN
MESİ ESASLARINI DA KAPSAR. BU NEDENLE, İSTİFA EDENLERE 
KIDEM TAZMİNATI ÖDENECEĞİNE İLİŞKİN TOPLU SÖZLEŞM E  
MADDESİ GEÇERSİZDİR.

Davacı, işten ayrılış tazminatının ödetilmesi
ne karar verilmesini istemiştir. Mahkeme, İsteği 
kısmen hüküm altına almıştır.

Hüküm, süresi içinde davalı avukatı tarafın
dan yemyiz edilmiş olmakla dosya incelendi, ge
reği konuşulup düşünüldü:

Hükme dayanak yapılan toplu iş sözleşmesi
nin «ayrılış tazminatı (işyeri tazminatı)» başlığını

- taşıyan 93. maddesinde, ...Anonim Ortaklığında 
en az 5 yıl çalışmış olmak koşulu ile kendi iste
ğiyle işten ayrılan personele; madde 91’deki esas
lara uygun olarak...'inda geçen her hizmet yılı 
için 30 günlük ücret tutarında «işyeri tazminatı» 
ödeyeceği yazılıdır.

Aynı sözleşmenin 90. maddesinde kıdem taz
minatı, 91. maddesinde de ihbar ve kıdem tazmi
natının hesaplanma esasları gösterilmiştir.

93. maddenin 91. maddeye atıf yapan düzen
leme biçimi ve niteliği itibariyle sözü edilen ayrı
lış tazminatının da kıdem tazminatı olarak kabulü 
gerekir.

1475 sayılı İş Kanununun 1927 sayılı Ka
nunla değişik 14. maddesinde ise; hangi hallerde 
kıdem tazminatı ödeneceği açıklanmıştır, istifa 
hali burada sayılanlar arasında yoktur. Bu neden
le iş aktinin istifa suretiyle sona erme hali, kıdem 
tazminatı ödenmesini gerektirmeyen hallerdendir. 
Bu yön 2320 sayılı Kanun ile buyurucu nitelik ka

zanmıştır. Anılan Kanunun yasaklayıcı hükmü, 
yalnız tavan sınırlamasıyla değil, kıdem tazminatı 
esaslarını da kapsamaktadır. Bu itibarla top!o iş 
sözleşmesinin istifa edenlere de kıdem tazminatı 
ödeneceğine ilişkin hükmü geçersizdir.

Davacı, 2320 sayılı Kanunun yürürlüğü zama
nında istifa etmiştir.

O halde, kıdem tazminatı ve bu nitelikteki bir 
tazminat talebinde bulunamaz. Mahkemenin 2320 
sayılı Kanunun yürürlüğünden önceki uygulama
lara dayanarak ve kararda yazılı diğer sehebler- 
le isteği hüküm altına almış olması doğru değüdir.

SONUÇ: Temyiz olunan kararın yukarda gös
terilen sebebten davalı yararına BOZULMASINA,
24.4.1982 gününde oyçokluğuyla karar verildi.

KARŞI OY YAZISI
Hükmün dayandığı gerekçelere ve topiu iş 

sözleşmesinin ayrılış tazminatını düzenleyen 93. 
maddenin işyeri tazminatı olarak düzenlenmiş bu
lunmasına ve bu maddenin son fıkrasında da kı
dem ve ayrılış tazminatlarının yekdiğerinden ayrı 
mütalaa edilerek ikisinin birden verilemeyeceğinin 
kabul edilmiş olmasının da ayrılış tazminatını kı
dem tazminatı olarak kabul ederek ordaki esasla
ra göre ve 2320 sayılı Kanun açısından değerlen
dirmeye imkan bulunmamasına binaen hükmün 
Onanması oyundayım.

Üye
Şahap KİTAPÇI



Tekgıda-İş 
genel başkanı
Denizcier,
ekonomik
durumla
ilgili
görüşlerini
açıkladı

TEKGIDA-İŞ
GENEL

BAŞKANI
DENİZCİER

TEKGIDA-İŞ Sendikası Genel Baş
kanı İbrahim Denizcier, Türkiye'nin 
ekonomik durumu ve IMF ile Jişkila- 
ri konusunda görüşlerini açıkladı.

Denizcier'in bu konudaki açıklama
sı aynen şöyle:

«IMF'i bir Ulusal Banka gibi değer
lendirmek kanımca yanlıştır. Elbet
te ki kredi vereceği ülkelere karşı ba
zı şart ve stratejiler uygulamaktadır. 
Dünya Bankası herhangi bir ülkenin 
istemde bulunduğu projeyi inçeler 
fakat onun, o ülkenin gerçek bir ih
tiyacı olup olmadığını dikkate alm?z. 
Ancak projenin yeterliliğini, verimlili
ğini, yararlılığını ve başarılı olup ol
mayacağını dikkate alır. Uygun gö
rürse kredi verir. IMF ise, ülkelerin 
genel ekonomik yapılarına bakar, 
yardım isteminde bulunan ülkelerin 
ekonomik alt yapı politikalarını yapı
sal özelliklerini, politikalarını dikkate 
alır. Onlara reçete sunar, buna uy
mak koşulu ile yardımda bulunur. I- 
lişkisi olmamakla beraber bir bakıma 
Freidman'ın Pazar Ekonomisini ön
görür. IMF yardım isteyen ülkelerin 
genel ekonomik durumlarını inceler 
ve belirli olan reçetesini sunar. Bupa 
uymak zorunluluğu vardır.

Önce IMF'nin reçetesini bilmekte 
yarar vardır. IMF enflasyonun kont
rol altına alınmasını ,sıkı para politi
kası izlenmesini işçi ücretlerinin fiyat
lar gibi dondurulmasını öngörür. İh
racatın arttırılması, ithalatın kısıtlan
ması önerilir. Türk parasının yabancı 
paralar karşısında dalgalanmaya bı
rakılması istenir.

24 Ocak 1980 de IMF'den yardım 
alabilmek için alınan «İstikrar Karar
larını» şöyle özetlemek mümküncfür:

Enflasyon mutlak denetim altına 
alınmalıdır. Türk ekonomisini yeniden 
üreten bir ekonomi haline getirmek, 
Merkez Bankasının kilitli olmaktan 
kurtarılması döviz gelirlerini arttıra
cak her türlü önlemleri almak gere
kir. Türkiye yeniden yatırım hamle
sine yönelmeli, iş olanakları yaratıl
malı, petrolü varsa mutlaka kendi o- 
lanakları ile çıkarmalıdır.

Bu arada yabancı sermayeden a- 
kıllıca yararlanmalıdır. Ekonominin 
gelişmesine engel olan bürokratik 
engeller kaldırılmalıdır. Ekonominin 
yönlendirilmesinde koordinasyon ve 
bütünlük sağlanmalıdır. Gerçekçi kur 
politikası izlenmelidir. Kur politikası 
ihracatı ve diğer döviz girdilerini ce
zalandıracak biçimde değil, aksine 
ödüllendirecek nitelikte olmalıdır.

Vergi sistemi İslah edilmeli adalet
sizlikler giderilmelidir. Milli ekono
minin bağımlılıktan kurtulması yanı- 
sıra Ulusal kaynakların sadece Mil
li çıkarlarımıza uygun biçimde ve Mil
letin kendi iradesi ve değerlendir
mesi olanağına kavuşmalıdır. Milli Ge
lirin tüm ulusa mutluluk ve esenlik 
bağışlayacak düzeye çıkarılması ve 
bu gelirin sosyal adalet esaslarına 
göre dağıtılması gibi birçok ilke ve 
amacın yolu kesinlikle yatırımlardan 
geçmektedir.

Bence, başta sendikalar olmak ü- 
zere, bütün kurumların, sosyal kuru
luşların sade vatandaşın sorunlarının 
üzerinde dikkatle durması gerekir. 
Bu sorunları şöylece dile getirmek 
mümkündür:

—  Milli Gelirin ne kadarı yatırım
lara ayırılmaktadır?

—■ Planlanan yatırımların ne kada
rı gerçekleşebilmektedir?

—  Yatırımların niteliği nedir? Bu 
toplumun yaşamını hangi doğrultuya 
çekip götürecektir.

—  Yatırım kararlarını kim ve hgngi 
çevreler alır?
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—  Yatırım kararları üzerinde ne 
gibi görüş ve düşünceler egemen 
olmaktadır?

—  Kanımca Türk Parasının kendi 
kendine yeterli bir finansman olma' 
yışı, ulusal ekonomimizin belki de en 
korkunç düzeylere kadar varabilecek 
olan, tehlikeli zaafını teşkil etmek
tedir.

Türkiye'de 24 Ocak Kararları uygu
lanmaya başlandığından bu yana ya
tırımlar yavaşladı, hatta Devlet Yatı
rımları başta olmak üzere durdu. 
Krediler sınırlandırıldı. Para darlığı 
yoğunlaştı. Buna paralel olarak is
tihdamda çok belirgin ve aşkın o- 
randa daralma oldu. Bunun sonucu 
işsizlik ürkütücü seviyelere ulaştı. 
Enflasyonun yanı sıra ücret artışla
rında gerileme meydana geldi.

Gerçi iki yıl öncelere kadar % 100 
e varan enflasyon oranı geçen yıl 
% 40, bu yıl ise % 30 larda seyre
diyor. Bu enflasyon baskısının git
tikçe azalmaya yöneldiğini simgele
mektedir.

ilke olarak enflasyonun düşmesi 
işçinin lehine bir görünüm vermek
tedir. Gerçekte de toplu sözleşme
lerle eskiden yüzde yüzü aşkın alı
nan zamlar daha birkaç ay sonra 
hızlı artan enflasyon karşısında eriyip 
gitmekteydi. Enflasyonun ızdırabı- 
nı en ziyade işçi, memur ve dar ge
lirli kesim çekmekteydi. Ancak, enf
lasyonun her ne kadar kontrol altına 
alınmış olmasına rağmen, fiyatların 
başını alıp gitmesi ve işçi ücretle
rinin yerinde sayması sonucu bugün 
de emekçi kesim sıkıntı ve geçim 
zorluğu içindedir.

Sendikal faaliyetleri kısıtlanan işçi 
örgütleri toplu iş sözleşmesi faaliyet
lerini yürütemediklerinden bu görevi 
YHK'nun üstlenmesi nedeniyle enflas
yon oranında ücret artışlarını sağla
yacak bir pazarlığı gerçekleştirmek
ten yoksundurlar. Bu nedenle işçi üc
retleri enflasyon oranının pek altında 
kalmaktadır. Bu da yaşam düzeyini 
ilerilere değil, daha gerilere götür
mektedir.

Şöyle bir durumla karşılaşılmakta
dır:

Sermaye kesimi para darlığı, kre
dilerin sınırlandırılması, sermaye art- 
tırımına gidememesi nedeni ile zor
lanabilir, umut edilen kâr sağlanma

yabilir. Hatta sermaye erozyona 
uğrayabilir. Buna rağmen, tesisi, ma
kinesi, tüm alt yapısı ve işi ayakta 
dimdik kalır. İşçi ise değil birkaç ay, 
bir gün bile bu sıkıntıların etkisi al
tında kaldığı zaman bunalımların en 
büyüğünü yaşar. Enflasyonun etkisini 
emek ve sermaye kesimi arasında 
farklı olarak değerlendirmek gerekir.

İşçi ücreti enflasyonun çok gerile
rine bugünkü gibi düşerse bu insan
lar daha kötü azap verici bir yaşam 
biçimine itilir. Bizce asıl üzerinde du
rulacak konu budur. Önemli olan iş
çi ücretlerini enflasyonun etkisinden 
koruyacak bir noktada tutabilecek 
ciddi bir politikanın izlenmesidir. Bu 
da ancak, sendikaların serbest ve 
özgür pazarlık düzeni ile işçi hak 
ve çıkarlarını koruyabileceği bir dü
zende gerçekleşebilir.

Türkiye’de kalkınma hızı Dünya 
Ülkelerine örnek olarak gösterilmek: 
tedir. 1981 yılında kalkınma hızı 
% 5,4 dür. Ancak unutmamak gere
kir ki, Ülkemiz kalkınmakta olan ül
keler arasında yer almaktadır. Al
manya'nın kalkınma hızı ise % 1'dir. 
Ama Almanya zaten kalkınmış bir 
ülkedir.

Gerçekte, bir noktayı vurgulamakta 
yarar vardır. Dünya 1930 lardaki gibi 
bir sarsıntı geçirmektedir. Bu bütün 
ülkeler için geçerlidir. Bağlantılı bir 
dünyada yaşıyoruz. «Biri hapşırsa 
diğeri nezle olmaktadır.» Türk ekono
misinin derhal sağlığa kavuşmasmı 
bu koşullarda beklemek herhalde 
fazla iyimserlik olur. Ancak, Ülkemi
zin kendine has bazı özellikleri var
dır. Kısıtlayıcı para ve mali politikala
rın işsizliği kademeli ve sürekli ola
rak arttırdığı ekonomide durgunluğu 
yarattığı başta dar ve sabit gelirliler 
olmak üzere tüm çalışanları büyük sı
kıntılara soktuğu, buna karşı Ülke
nin r.ok az bir kesiminin refahını art
tırdığı da şüphe götürmez bir gerçek
tir. Bunun yerine üretim ve verim ar
tışına bağlı bir politikanın uygulama
ya konulması zamanı gelmiştir kanı
sındayım. Sünger projeler uygulana
rak emek-yoğun teknoloji ile sanayi 
ve tarımı alanında istihdam yaratıcı 
politikalar süratle izlenip, uygulan
malıdır,»

TÜRK HARB İS 
SENDİKASI ESKİSEHİR 

SUBE KONGRESİ 
YAPILDI

Türk-lş'e bağlı Türk Harb-İş 
Sendikasının geçtiğimiz gün
lerde yapılan 5. Olağan Genel 
Kurulu'nda başkanlığa yeni
den Mahmut Eker seçildi. Ge
nel Kurul sonucunda Ömer 
Aslan 2. Başkanlığa, Hüseyin 
Günal Sekreterliğe, Gürkan 
Yatmazoğlu Mali Sekreterliğe 
Mehmet Felek Veznedarlığa, 
Haşan Kaya da Eğitim ve Teş
kilatlanma Sekreterliğine geti
rildiler.

★  ★  ★

ESENER; «İŞ Y A S A S IN D A  
REFORM YAPILIYOR...»

Uzun süredir beklenen çalış
ma yasalarına ilişkin değişiklik 
tasarıları Bakanlar Kurulu'nda 
görüşülerek Milli Güvenlik 
Konseyi'ne sunuldu. Çalışma 
Bakanı Turhan Esener, «İş Yar 
sası'nda reform ntelninde de
ğişiklik yapılıyor» dedi. Halen 
Milli Güvenlik Konseyi İhtisas 
Komisyonu'nda incelenen ta
sarılar öncelikle ele alınacak 
ve 1983 yılının ilk aylarında 
yasalaşm ış olacak. Gecikme 
olması durumunda, geçici dü
zenlemelerle serbest toplu pa
zarlık sistemine yer verileceği, 
YHK'nun dadece uyuşmazlık 
durumlarında görevli olacağı 
bildir'iliyor.
İşçi ve* İşveren Kuruluşlarından 
Görüş İstendi

Milli Güvenlik Konseyi'nin 
gündeminde bulunan tasarılar
la ilgili olarak TÜRK-İŞ ve 
TİSK'den görüş istendiği öğ
renildi. Ancak TÜRK-İŞ yetkili
leri, daha önce söylenmes ne 
karşın tasarılar hakkında ken
dilerine bilgi verilmediğini, bu 
nedenle görüş bildirmekte güç
lük çektiklerini ifade ediyorlar. 
TÜRK-IŞ'in hazırladığı öneriler 
arasında, sendika çokluğunun 
önlenmesi için yetkili sendika
nın kurulu bulunduğu işkolun- 
daki işçilerin en az yüzde 10- 
unu üye kaydetmesi önkoşulu 
da yer alıyor. Ayrıca, sendika 
kurulmasında da bu önkoşulun 
aranması isteniyor.
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HABERLER

Tamer ERALAN

EralanJ. Çimse-İş Genel 
Başkanı oldu

Türkiye Çimse-lş Sendikası 
Genel Başkanı Veli Eker, Yöne
tim Kurulunun talebi Onur ku
rulunun kararı ve Başkanlar 
Konseyinin onayı ile görevinden 
alındı ve sendikadan ihraç 
edildi.

Yönetim Kurulunun talebi ile 
toplanan Türkiye Gimse-lş Sen
dikası Önur Kurulu, bir süredir 
sendika organlarının toplantıla
rına katılmadıkları ve sendika 
içinde huzursuzluğa sebebiyet 
verdikleri gerekçesiyle Genel 
Başkan Veli Eker ve Genel Baş
kan Vekili Süreyya Ğezer'in du
rumunu görüştü.

Süreyya Gezer'in toplantı 
öncesi görevinden istifa ettiği
ni bildirmesi üzerine, Genel 
Başkan Veli Eker'in görevden 
alınmasını ve sendikadan ihra
cını kararlaştıran Onur Kurulu, 
aynı gün toplanan Başkanlar 
Konseyine dosyayı verdi, 
ERALAN GEN EL BAŞKANLIĞA 
GETİRİLDİ

T. Çimse-lş Sendikası Genel 
Başkanlığına, Başkanlar Kon
seyinin ittifak kararı ile Genel 
Başkan Yardımcısı Tamer Era- 
lan getirildi.

Tamer Eralan, sendika yöne
timinde yapılan değişikliğin, 
sendika bütünlüğünü korumak 
bakımından zorunlu olduğunu 
belirtti ve «Böylesîne ciddi ted
birler olmasaydık, taşıdığımız 
sorumluluk gereği sendikamız 
üyelerine karşı görevimizi yap
mamış olurduk. Bu operasyon, 
daha güçlü ve uyum içinde ça 
lışabilmenin tek yoluydu» dedi.

ŞEKER-İŞ YÖNETİM KURULU TOPLANDI

Doğualp: “ 20-25 Milyarlık vergiden, 
Bankalar leHne vazgeçilmesini 
anlamak mümkün değil,, dedi

Şeker-lş Sendikası Genel 
Başkanı Yaşar ,A. Doğualp, iş
sizliğin her gün arttığını, buna 
rağmen bankaların ödemekle 
yükümlü olduğu vergi miktarı
nın azaltılmasını eleştirerek, 
«Yaklaşık 20-25 milyarlık vergi
den bankalar lehine vazgeçil
mesinin nedenini anlamak müm
kün değildim dedi.

Yaşar A. Doğualp, Şeker-İş 
Sendikasının 20 Aralık Pazar
tesi günü Ankara’da yapılan 
Genel Yönetim Kurula toplan
tısında çeşitli işçi ve yurt so
runlarına ilişkin görüşlerini a- 
çıkladı.

Doğualp, Anayasa’nın büyük 
bir ekseriyetle kabulünden son
ra, çalışma hayatı ile ilgili yasa
ların çıkmasının önem kazandı
ğını hatırlatarak; «Yeni yasal 
düzenlemelerin Anayasa’mn ha- 
zırlanışındaki temel görüşlere 
uygun olarak demokratik sen
dikacılığa imkân veren ölçüler 
içinde yapılacağına inanıyoruz. 
Sayın Cumhurbaşkanının TÜRK- 
İŞ'i ziyaretlerinde belirttikleri 
gibi, bu yasaların çıkışında 
TÜRK-İŞ’in görüşlerinin alınaca

ğı yolundaki beyanları bu inan
cımızı daha da güçlendirmekte- 
dir» dedi.

Yüksek Hakem Kurulu üze
rindeki görüşlerini de açıklayan 
Doğualp, bu kurulun kısa süre
de devreden çıkacağı yolundaki 
beyanların, gerçek demokratik 
sendikacılığın başlayacağının 
müjdesi olarak değerlendirdik
lerini de sözlerine ekledi.

Doğualp, konuşmasının bir 
bölümünde de şunları söyledi:

«Memleketin içinde bulundu
ğu ekonomik şartlara rağmen, 
geçtiğimiz hafta yayınlanan ye- 
ni banka faiz kararnamesini ya
dırgadığımızı söylemek isterim. 
Zira, bu kararname, bankaların 
mevduat sahiplerine ödediği net 
faiz miktarlarındaki çok cüz’i 
azalmalara rağmen, bankaların 
ödemekle yükümlü olduğu ver
gi miktarı azaltılarak mâliyenin 
tahsil edeceği yaklaşık 20-25 
milyarlık vergiden bankalar le
hine vazgeçilmesinin nedenini, 
işsizliğin her gün arttığı, yatırım 
kaynaklarının kısıtlı olduğunun 
söylendiği bir dönemde anlamak 
mümkün değildir.»
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S O S Y A L  G Ü V E N L İ K

1 . 4 . 1 9 8 1  ’ den önce askerlik 
borçlanması yapanlar, borçlarını 
en geç 3 1 . 3 . 1 9 8 3  tarihine kadar 

ödemek zorundalar
TÜRK-İŞ, SSK’NIN KONU 
İLE İLGİLİ GENELGESİNİ 
TEŞKLATINA GÖNDERDİ

Askerlikte er olarak geçen sürele
rini 1.4.1981 tarihinden önce borçla
nan sigortalıların, borçlarını ne geç. 
31.3.1983 tarihine kadar ödemelerini 
öngören SSK genelgesi üzerine; Türk- 
İş tarafından bağlı kuruluşların ge
nel başkanlıklarına bilgi verildi ve il
gililerin uyarılması istenildi;

Türk-lş'in 14 Aralık 1982 tarih ve 
82-4289/29 sayılı yazısı aşağıdadır :

GEN EL BAŞKANLIKLARA
Bilindiği üzere 506 sayılı kanun'un 

2422 sayılı kanun ile değişik 60'ncı 
maddesinin (F) bendinde, sigortalıla- 
rırt er olarak silah altında geçen sü
releri ile Yedek Subay Okulunda ge
çen sürelerini borçlanmaları halinde, 
borçlarının tamamını 2 yıl içinde öde
meleri şartı getirilmiştir.

Bu husus ile ilgili olarak Sosyal S i
gortalar Kurumu Genel Müdürlüğünün
26.5.1982 tarih 1982/3004 nolu 534375 
sayılı genelgesinin bir örneği ilişikte 
gönderilmiştir.

Genelge'de 1.4.1981 tarihinden ön
ce 1655 sayılı kanuna göre askerlik 
borçlanması talebinde bulunmuş ve 
hesaplanan prim borcunu kısmen ve
ya tamamen ödememiş olan sigorta
lıların askerlik hizmetlerinin 2422 sa 
yılı kanuna göre değerlendirilmesi 
için, bakiye borcun 31.3.1983 tarihine 
kadar ve herhalde tahsis talebinden 
önce tahsili öngörülmüştür.

Bu genelge üzerine Sosyal Sigorta
lar Kurumu Genel Müdürlüğü ile ya
pılan yazışmada 1.4.1961 tarihinden 
önce askerlik borçlanması yapmış 
olanlar hakkında iki yıllık süre uygu
lanmasının;

1) Borç tebliği 1.4.1981'den önce 
yapılanlara,

2) Borç tebliği 1.4.1981'den sonra 
yapılmış olmasına rağmen, borçları
nın iki yıl içinde ödenmesi gerektiği 
duyurulmamış olanlara, borçlarmı ye
ni bir tebliğ yapılarak, yapılacak teb
liğ tarihinden itibaren İki yıl içinde 
ödemeleri gerektiğinin,

3) 1.4.1981 tarihinden önce borç
lanma talebinde bulunan ancak bu
güne kadar borçları tebliğ edilmemiş 
olanlara da ilk tebliğde borçlarının 
iki yılda ödenmesi gerektiğinin,

duyurulması ve bu yolda işlem yapıl
ması eşitlik ilkesine ve yasaya uygun 
olacağı ve işlemin bu yolda yapılma
sı için genelgede değişiklik yapılması 
talep edilmiştir.

Ancak adı geçen Genel Müdürlük, 
Konfederasyonumuza gönderdiği ya
zısında «istisnai olarak borcun, süre
nin sonuna yakın tarihlerde tebliğ 
ediimiş olmasının dahi önemli bir ay
rıcalık yaratmayacağı mütalâa edildi
ğinden uygulamada değişiklik yapıl
ması düşünülmemektedir», görüşü ile 
genelgede değişiklik yapmamıştır.

Bilgi edinilmesini ve 1.4.1981 tari
hinden önce askerlik borçlanması ta
lebinde bulunmuş ve hiç ödeme yap
mamış veya kısmî ödeme yapmış 
olanlardan, borçlarını 31.3.1983 tarihi
ne kadar ödemeleri halinde, hiç borç 
ödememiş olanların borcun tamamım, 
kısmî ödeme yapmış olanların da ba
kiye borçlarını GÜNÜN PRİME ESAS  
ASGARİ ÜCRETİ üzerinden ödemek 
zorunda kalmalarını önlemek için du
rumun ilgililere duyurulmasını rica 
ederiz.
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MGK, işten 
çıkarma yasağının 

devam ettiğini 
açıkladı

Milli Güvenlik Konseyi yayın
ladığı 77 Numaralı Karar ile iş
çilerin hangi hallerde işlerine 
son verileceğini yeniden açık
ladı.

Kararda daha önce bu konu
da yapılan açıklamaların yan
lış yorumlandığı belirtildi ve 
şöyle denildi :

«1 — Grev ve lokavtın erte
lenmesi ile işçilerin hangi şart

lar altında izlerinden çıkartıla
bileceklerine dair. Milli Güven
lik Konseyi'nin 3 numaralı Ka
rarı ve 15 Numaralı bildirisi, 
bir kısım ilgililerce yanlış 
yorumla karar ve bildirinin ya
yınlandığı tarihte grev ve lo
kavt durumunda bulunan işyer
lerine inhisar ettirildiği vaki 
müracaatlardan anlaşılmakta
dır.

2 — Milli Güvenlik Konseyi’- 
nin 3 Numaralı kararı ile 15 
Numaralı bildirisi 12 Eylül 1980 
tarihinden bu yana mevcut olan 
ve bu kararın yayımından son
ra açılan tüm işyerlerinde grev 
ve lokavt ertelenmesinin yapılıp 
yapılmadığına bakılmaksızın,

a — İşçinin kendisinin istekte 
bulunması, ahlak ve iyi niyet

kurallarına uymaması, sağlık du
rumu, normal emeklilik, belirli 
süreli hizmet akitlerinin sona 
ermesi ile genel güvenlik asa
yiş ve kamu düzeni açısından 
çalışmanın sakıncalı görülmesi 
ve hizmetlerinde yararlı olma
ması ve benzeri haller dışında 
hiçbir işçinin işine son verile
meyeceğini,

b — Ekonomik zorunluluk do
layısıyla kapanan veya işçi 
azaltmak isteğinde bulunan iş
yerlerinde ise ancak hükümetin 
incelemesi üzerine, ilgili ma
kamların vereceği müsaade ile 
işçi çıkartılabileceğini,

İkinci maddede belirtilen 
esasların uygulanacağı hükü
metçe yayınlanan genelgelerde 
açıklanmıştır.»

: y o r u m :

yasağın devamı ve endişeler
Milli Güvenlik Konseyinin, iş

çi çıkarma yasağını yorumla
yan 72 numaralı Kararı, işvere
nin işçi çıkarma imkanını geniş
letmiş, bunun sonucu işçi çı
karma yasağının sınırları daral
tılmıştır. Şöyleki;

14 Eylül 1980 tarihli Milli Gü
venlik Konseyinin, işçi çıkarma 
yasağını düzenleyen 3 numaralı 
Kararında işçilerin

a — ) Kendi isteği,

b — ) Ahlak ve iyiniyet kural
larına uymayan halleri,

c — ) Sağlık sebepleri 
dışında herhangi nedenle işten 
çıkartılamayacağı belirtilmiştir.

Aynı tarihli ve 15 numaralı 
Milli Güvenlik Konseyi Bildiri
sinde de aynı esaslar tekrar
lanmıştır.

Yukardg açıklanan Milli Gü
venlik Konseyi Bildirisi ve Ka
rar doğrultusunda Bakanlar Ku
rulunca yayınlanan bildirilerle 
uygulama biçimi açıklanmış ve 
çıkarma sebeplerinin belli bir 
kurul tarafından incelenmesi 
esası getirilmiştir,

8.12.1982 tarihli Resmi Gaze
tede yayınlanan Milli Güvenlik 
Konseyinin 72 numaralı kararı 
ile İşçi çıkarmaları yeni esas
lara bağlanmıştır. 72 numaralı 
MGK Kararına göre,

a — ) İşçinin kendisinin is
tekte bulunması,

b — ) Ahlak ve iyiniyet kural
larına uymaması,

c — ) Sağlık durumu,

d — ) Normal emeklilik, belir
li süreli hizmet akitlerinin sona

ermesi,

e — ) Genel güvenlik, asayiş 
ve kamu düzeni açısından ça 
lışmasının sakıncalı görülmesi,

f — ) Hizmetlerinde yararlı ol
maması ve

g —  Benzeri hallerde
işçi çıkartılabilmekte, yukarıda 
sayılan sebepler dışında işçinin 
işine son verilmeyeceği bildiril
mektedir.

Görüleceği üzere, 72 numara
lı karar karşısında, işçinin «hiz
metlerinde yararlı olmaması» 
ve «benzer haller» işe1 son ver
meyi gerektirebilecektir. Her iki 
sebep de, soyut kavramlardır. 
Değerlendirme sübjektif verilere 
dayanabilecek ve böyle bir de
ğerlendirme aktin sona erdiril
mesinde haklı sebep sayılabile
cektir.
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Yılmaz: ‘İşçiler pahalılığın sebebi 
değil, mağdurudurlar,, dedi

TEKSİF Sendikasının
11. dönem birinci baş
kanlar kurulu toplantısı 
22 Aralık Çarşamba gü
nü Ankara'da yapıldı.

TEKSİF Genel Başkanı 
Şevket Yılmaz, ülkemizde 
maliyet içinde işçilik pa
yının sadece yüzde 11-12 
olduğuna işaret ederek, 
«İşçiler pahalılığın sebe
bi değil, mağdurudurlar» 
dedi.

«1973 Yılında petrol 
krizinin yol açtığı sıkıntı
lar halâ devam etmekte
dir. Batı ülkelerinde iş
sizlik artmış, dış ticaret 
sorunları başgöstermiş- 
tir. Doğu ülkelerinde ise, 
yıllardır baskı altında tu
tulan ekonomik ve sos
yal sorunlar büyük patla
malar halinde yüzeye 
çıkmıştır» diyen TEKSİF  
Genel Başkanı Şevket 
Yılmaz, ekonomik politi
kayı yürüten siyasal ve 
bürokrat kadroların ye
tersizliği yüzünden yük
sek enflasyon ve daha 
sonra da sıkı para poli
tikası dönemi yaşandığı
nı belirtti.

Yılmaz, enflasyon ve iş
çi ücretleri ile ilgili ola
rak da şunları söyledi :

«Eğer gerçekten maii- 
yet enflasyonu ile mü
cadele edilecekse, emek 
gelirini azaltarak talebi 
kısma tedbirleri son bu
lacak, bunun yerine ma

liyeti yükselten unsurla
rın araştırılmasına baş
lanacak demektir. Bu 
alanda yapılacak gerçek
çi bir inceleme ise şunu 
gösterecektir: Ülkemizde 
imalat sanayiinde maüyei 
içinde işçilik ücretinin 
payı sadece yüzde 11-12 
civarındadır'. Bu durum
da, maliyeti arttırıcı un
surlarla yapılacak müca
delede emeğin himayesi
nin gerektiği ortaya çık
maktadır.

«Maliyetleri ve fiatları 
astronomik biçimde art
tıran işçiler değildir. İş
çiler, pahalılığın sebebi 
değil, mağdurudurlar. 
Önümüzdeki dönemin 
ekonomik politikaları tes
bit edilirken bu husus 
dikkate alınmalı ve milli 
gelirden çalışanlara dü

şen payın arttırılmasın
dan artık koıkul!mama;ı- 
dır»

TEKSİF Genel Başka
nı Şevket Yılma.z, bu a- 
landa yapılacak hizme
tin, çalışanların vergi 
yükünü azaltmak olaca
ğını ve etkili bir vergi 
reformu yapılması gerek
tiğini belirterek, asgari 
ücretin vergi dışı bırakıl
masını istedi.

, İşsizliğin DPT'nin a- 
çıklamalarına göre 3,5, 
bijim adamlarına göre 
8-10 milyona çıktığını 
hatırlatan Şevket Yıl
maz, «Toplam işgücü
16 milyon olan ülkemiz
de, bu derece büyük bir 
işsizlik milletimizi ta
hammül edilmez sosyal 
ve ekonomik sıkıntılara 
götürebilir» dedi.

Toplu pazarlık aöne- 
minin yeniden başlaması 
gerektiğini, istihdam ya
ratılırken işçileri düşük 
ücretle çalıştırma alış
kanlığından vazgeçilme
sini de sözlerine ekleyen 
Şevket Yılmaz, tekstil 
sanayiinde da’.ha fazla 
üretim ve ihracat imkân
larının olduğunu, öz*?-* 
sektörün henüz bu ça 
bayı göstermediğini, Sü- 
merbank'ın ise ihracatım 
durmadan arttırdığını be
lirtti.

Şevket Yılmaz, konuş
masının son bölümünde 
de çözüm bekleyen işçi 
sorunları üzerinde gö
rüşlerini açıkladı.

TEKSİF Başkanlar Ku
rulu toplantısı üç gün 
sürdü.
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